
  
  

  
  

  
  

  
  

  
  

  
  

  
  

  
g
ru

d
zi

e
ń

 2
0

1
6

  
R

O
K

 X
X

I
Z

B
Ą

S
Z

Y
Ń

  
N

R
 2

2
 (

1
5

8
)

 EGZEMPLARZ BEZPŁATNY

  
K

W
A

R
T
A

LN
IK

 S
A

M
O

R
Z

Ą
D

U
 Z

B
Ą

S
Z

Y
Ń

S
K

IE
G

O
 

IS
S
N

 -
 R

P
R

 2
8

0
1

Podróże w czasie
rekonstrukcja historyczna

W ramach obchodów Narodowego 
Święta Niepodległości w Zbąszyniu 
12 listopada br. odbyła się edukacyjna 
gra miejska dla uczniów szkół z terenu 
gminy Zbąszyń. W grze uczestniczyło 
czternaście drużyn. Pierwsze miejsce 
zajęła drużyna Inki reprezentująca 
Zespół Szkół nr 1 im. S. Garczyńskiego 
w Zbąszyniu, miejsce drugie drużyna 
Białych Jastrzębi z Zespołu Szkół nr 2, 
miejsce trzecie natomiast drużyna 
Walecznych z Zespołu Szkolno-
P r z e d s z k o l n e g o  w  Z b ą s z y n i u .  
Inicjatorem oraz współorganizatorami 
w y d a r z e n i a  s ą  c z ł o n k o w i e  
Stowarzyszenia Patriotyczny Zbąszyń.  
Nad prawidłowym przebiegiem 
i przygotowaniem misji terenowych 

czuwali członkowie Towarzystwa 
Działań Historycznych im. Feliksa Pięty 
w barwach 57 Pułku Piechoty Karola 
II Króla Rumunii z Bukowca. Z prezesem 
towarzystwa – Dariuszem Kaczmarkiem 
rozmawiamy o miłości do historii, pasji 
rekonstrukcyjnej oraz misji edukacyjnej.
Panie Plutonowy - zwracam się według 
tej dystynkcji, bo to Pana stopień jako 
dowódcy towarzystwa – jak i kiedy 
zaczęła  s ię  Pana przygoda z  
rekonstrukcją historyczną? Skąd 
pomysł na założenie towarzystwa?
Tak się składa, że pełnię równocześnie 
dwie funkcje, w kwestii organizacyjnej 
j e s t e m  p r e z e s e m  N a s z e g o  
stowarzyszenia, a w działaniach czysto 
wojskowych pełnię rolę dowódcy. 

Z okazji Świąt Bożego Narodzenia życzymy zdrowia oraz spokoju. 
Niech świąteczny czas spędzony w rodzinnym gronie przyniesie wytchnienie 

i pozostawi wiele miłych wspomnień.
W Nowym Roku życzymy wszelkich pomyślności i uśmiechu.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Zbąszynia – Marek Furman
Burmistrz Zbąszynia – Tomasz Kurasiński

C.d. na str. 6
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Aktualności

Szanowni Czytelnicy. 
Kończymy 2016 rok 22 numerem 
kwartalnika. W nim relacje z wydarzeń, 
które w ostatnim czasie  szczególnie 
zwróciły naszą uwagę. Działo się wiele, 
bo zaangażowanie i aktywność naszych 
mieszkańców od kilku lat niezmiennie 
stoją na wysokim poziomie. A żeby nie 
być gołosłownym oprócz relacji 
p r a s o w y c h  w a r t o  p r z y w o ł a ć  
zrealizowany po raz pierwszy w tym roku 
Ranking Najbardziej Aktywnych 
Samorządów w Polsce przygotowany 
przez redakcję Pisma Samorządu 
Terytorialnego „Wspólnota”, w którym 
gmina Zbąszyń znalazła się na 20 
miejscu w Wielkopolsce. Gminy 
oceniano w czterech kategoriach: 
frekwencji w wyborach samorządowych 
w  2 0 1 4  r. ,  p a r l a m e n t a r n y c h  
i prezydenckich w 2015 roku, liczbie 
fundacji i stowarzyszeń według stanu na 
koniec 2015 r. w przeliczeniu na 1 tys. 

mieszkańców, wsparciu NGO przez 
gminę w przeliczeniu na 1 tys. 
mieszkańców oraz liczbie zbiórek 
publicznych w przeliczeniu na 10 tys. 
mieszkańców. Dla porównania Wolsztyn 
znalazł się na 59 miejscu, a Nowy Tomyśl 
na 92.
Świąteczny czas i zbliżający się koniec 
roku to dobry moment na sformułowanie 
postanowień noworocznych. Także w 
naszej redakcji pojawił się pomysł 
zrealizowania ciekawej i pożytecznej 
inicjatywy. Otóż sprawa dotyczy 
utworzenia Zbąszyńskiego Archiwum 
Cyfrowego, prezentującego stare 
fotograf ie,  dokumenty,  a także 
zabytkowe eksponaty. Realizacja 
techniczna po legać  będz ie  na  
przygotowaniu odpowiedniej zakładki 
na stronie gminy Zbąszyń (przypominam 
adres www.zbaszyn.pl) do której po 
tematycznym uporządkowaniu trafią 
elektroniczne kopie zdjęć z prywatnych 

archiwów naszych Czytelników. Do osób 
zainteresowanych opublikowaniem 
swoich zbiorów udamy się z aparatem 
fotograficznym oraz skanerem, opisując 
kopie cyfrowe według autoryzowanych 
przez właścicieli informacji. Dzięki temu 
cenne dokumenty, fotografie nie zostaną 
narażone na zniszczenie czy zagubienie. 
Wierzymy, że w kolejnych numerach 
naszego kwarta ln ika ukażą s ię  
interesujące opisy wzbogacającego się 
archiwum, a na zakończenie roku 2017 
opublikujemy materiały na płytach DVD, 
z a ł ą c z a j ą c  j e  d o  2 6  n u m e r u  
„Zbąszynianina”. Mamy nadzieję, że 
pomożecie nam Państwo w realizacji 
tego noworocznego postanowienia, 
dzieląc się z innymi swoimi prywatnymi 
k o l e k c j a m i  i  w i a d o m o ś c i a m i  
regionalnymi.
Z wyrazami uznania i świąteczno-
noworocznym pozdrowieniem
Redaktor Naczelny Zbąszynianina
                                                                                                                   

Mateusz Basiński   

Słowo redaktora naczelnego

Nowa remiza w Zakrzewku 

Strażacy z Zakrzewka mają  nową remizę strażacką. 
Większość prac budowanych mieszkańcy wykonali we 
własnym zakresie.  Dzięki temu  miejscowi ochotnicy mogą w o 
wiele lepszych warunkach przygotowywać się do akcji. Obiekt 
powstał dzięki zaangażowaniu członków OSP Zakrzewko, 
mieszkańców oraz władz samorządowych gminy Zbąszyń. 
Oficjalnemu przecięciu wstęgi towarzyszyła msza święta 
w intencji Ojczyzny oraz wszystkich strażaków. W uroczystości 
uczestniczyły poczty sztandarowe reprezentujące jednostki OSP 
z terenu gminy Zbąszyń oraz jednostka z Zakrzewa, mieszkańcy 
miejscowości, przedstawiciele władz samorządowych gminy, 
Związku Gminnego OSP RP w Zbąszyniu oraz Komendy 
Powiatowej PSP w Nowym Tomyślu. Całkowity koszt inwestycji 
wyniósł 60 tys. złotych. Większość prac budowlanych strażacy 
oraz mieszkańcy Zakrzewka wykonali we własnym zakresie.

Weronika Zydorczak
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Inwestycje 2016 roku

Dobiegający końca  rok 2016 przyniósł 
ze  sobą rea l izac ję  61 zadań 
inwestycyjnych na kwotę ponad 
5 milionów złotych. Dominującą grupą 
zadań były inwestycje dotyczące 
infrastruktury drogowej. Na ten cel 
wydano ponad 2,3 mln złotych. Na 
inwestycje oświatowe, w tym głównie 
modernizację szkół, wydano ponad 1,1 
mln złotych. Ważniejsze zadania w 
mijającym roku przedstawiono poniżej. 
W tym roku zrealizowano dwie 
największe inwestycje dotyczące 
przestrzeni miejskiej. Przebudowana 
został droga dojazdowa i chodniki do 
obiektu sportowego „Orzeł” wraz 
z 1 etapem przebudowy placu przy ulicy 
Senatorskiej, co kosztowało łącznie 350 
tysięcy złotych. Drugim dużym 
zadaniem była przebudowa placu przed 
zbąszyńskim przedszkolem polegająca 
na stworzeniu nowej drogi ułatwiającej 
dojazd do placówki, co kosztowało 300 
tysięcy złotych. Zadanie to będzie 
kontynuowane w roku 2017. Wtedy 
pojawią się dodatkowe chodniki, lampy 
i ławki. Ponad 120 tys. kosztowała 
modernizacja infrastruktury drogowej na 
ul. Sportowej w Zbąszyniu. Ponadto w 
r a m a c h  r o z b u d o w y  d r ó g   
p r z e b u d o w a n o  n a w i e r z c h n i ę  
ul. Akacjowej  za kwotę 67 tys. zł.  Za  57 
tys. zł przebudowano ul. Janiszewskiego. 
Za kwotę 78 tys. zł przebudowano 
ul. Prusa, za kwotę 85 tys. zł 
przebudowano parking przy gimnazjum 
w Zbąszyniu na ul. Mostowej, za kwotę 
99 tys. zł przebudowano plac znajdujący 
się przy zbąszyńskiej bibliotece i domu 
Senior Wigor. Inwestycje drogowe były 
realizowane również na terenach 
wiejskich, szczególnie dzięki wsparciu 
Funduszu Sołeckiego – za kwotę 200 
tysięcy złotych przebudowano drogi 
d o j a z d o w e  w  S t e f a n o w i e  
i  S t e f anow icach .  Kon t ynuac j a  

przebudowy głównej drogi w Strzyżewie 
kosztowała 100 tysięcy złotych, 84 
tysiące złotych pozwoliły na kontynuację 
przebudowy drogi łączącej Łomnicę 
z Przychodzkiem.  W roku bieżącym 
udało się powiększyć gminną sieć dróg 
rowerowych, zaangażowanie ponad 300 
tys. zł wymagała budowa 1 etapu ścieżki 
rowerowej z Nądni w kierunku Nowej 
Wsi Zbąskiej, prace będą kontynuowane 
w latach następnych. 
W dalszym ciągu kontynuowane są 
zadania związane z gospodarką 
komunalną i ochroną środowiska. Trwają 
prace projektowe o wartości 150 tys. zł., 
które pozwolą na budowę sieci 
kanalizacji sanitarnej na terenie wsi 
Perzyny, Strzyżewo i Nowy Dwór. 
Ponadto 140 tys. zł zaangażowano 
w budowę sieci wodociągowej na ul. 
Rejtana i J. Janka w Zbąszyniu. Dzięki 
dofinansowaniu UE udzielonemu przez 
N a r o d o w y  Fu n d u s z  O c h r o n y  
Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w wysokości 2,25 miliona złotych 
rozpoczęliśmy prace, które pozwolą na 
skanalizowanie w roku 2017 ciągów ulic: 
Promenada, rejon ul. Mostowej, 
Ogrodowej, Sadowej, Polnej, Leśnej, 
Holenderskiej i Granicznej w części 
miasta Zbąszyń oraz ulic Nowej 
i Kwiatowej w miejscowości Nądni – 
przewidywana wartość prac to 3,4 mln 
zł.
Rok 2016 był również związany 
z poprawą stanu bazy oświatowej 
i opiekuńczej. Do największych 
inwestycji związanych z infrastrukturą 
edukacyjną w bieżącym roku należy 
rozbudowa budynku Zespołu Szkolno-
Przedszkolnego w Przyprostyni, której 
realizacja wyniosła 475 tys. zł. 
Dodatkowo w tej miejscowości została 
p r zep rowadzona  mode rn i zac j a  
przedszkola za kwotę 178 tys. zł. Ze 
sporym zaangażowaniem środków 

wiązała się modernizacja stołówki 
w Zespole Szkolno-Przedszkolnym 
w Zbąszyniu. Koszt przeprowadzonych 
prac wyniósł 359 tys. zł. Do pozostałych 
inwestycji zrealizowanych w tym roku 
należą m.in. 1 etap dobudowy świetlicy 
opiekuńczo-wychowawczej w Nądni  za 
kwotę 180 tysięcy złotych, modernizacja 
przedszkola w Zbąszyniu za kwotę 65 
tys. zł oraz budowa wiat na rowery przy 
ZSP i Gimnazjum w Zbąszyniu za kwotę 
91 tys. zł. Poprawie uległy warunki 
funkcjonowania obiektów użyteczności 
publicznej na terenie gminy. Dobiega 
końca  budowy świetlicy wiejskiej 
w Nowym Jastrzębsku, na ten cel 
wydano 75 tys. zł. Zakończono budowę 
remizy strażackiej w Zakrzewku, której 
koszt wyniósł 69 tyś zł. Za kwotę 51 tys. zł 
rozpoczę to  rozbudowę remizy  
strażackiej w Stefanowie. W zbąszyńskiej 
Bibliotece Publicznej przeprowadzono 
prace adaptacyjne które pozwoliły na 
uzyskanie dodatkowych pomieszczeń 
i powiększenie powierzchni biblioteki, 
kwota zadania wyniosła 50 tys. zł.
W dziale rolnictwa i łowiectwa znalazła 
się realizacja inwestycji przygotowującej 
zbąszyńską fosę do żeglugi. Poszerzenie 
r o w u  m e l i o r a c y j n e g o  o r a z  
zabezpieczenie przed osuwaniem się 
nabrzeża w tym roku wyniosło 837 
423,00 zł.
Warto podkreślić, że wiele inwestycji 
b y ł o  r e a l i z o w a n y c h  d z i ę k i  
z a a n g a ż o w a n i u  s p o ł e c z n e m u  
i finansowemu mieszkańców gminy, co 
stanowi istotny wyróżnik gminy Zbąszyń 
pozwalający jednoznacznie określić 
troskę naszych mieszkańców o  dobro 
wspólne, które poprawia warunki 
mieszkania, pracy i wypoczynku na 
terenie Zbąszynia oraz 14 sołectw.

Kamil Sieratowski
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Wigilia u Koziołków

Narodowe Święto Niepodległości

11 l i s topada 1918 roku jes t  
niezmiennym symbolem powrotu 
Polski na mapę Europy. W sercu 
każdego, kto czuł się Polakiem 
w listopadowych dniach 1918 roku, 
płonęła radość z wolności odzyskanej po 
123 latach niewoli. Z utęsknieniem 
w y c z e k i w a n a  n i e p o d l e g ł o ś ć  
potrzebowała przywódcy, który 
ostatecznie poprowadził naród nie tylko 
do wyzwolenia, ale także sprawnego 
odbudowania fundamentów państwa 
polskiego. 10 listopada 1918 roku 
uwolniony przez Niemców Józef 
Piłsudski powrócił do Warszawy 
z zamiarem opanowania sytuacji w 
kraju. Silne poparcie organizacji i partii 

działających aktywnie na terenach kraju 
łącznie z Polską Organizacją Wojskową 
umożliwiły rozpoczęcie odbudowy 
naszego państwa. 11 listopada Rada 
Regencyjna przekazała Piłsudskiemu 
władzę nad wojskiem, kilka dni później 
przywódca mianował się Tymczasowym 
Naczelnikiem Państwa obejmując pełnię 
władzy w państwie do momentu 
zwołania sejmu. 17 listopada powołany 
został rząd Jędrzeja Moraczewskiego.
O b c h o d y  N a r o d o w e g o  Ś w i ę t a  
Niepodległości w Zbąszyniu tradycyjnie 
rozpoczęły  s ię  od uroczys tego 
podniesienia flagi narodowej na Rynku. 
Następnie w ś lad za pocztami 
sztandarowymi zgromadzeni udali się do 

Kościoła NMP Wniebowziętej, by 
uczestniczyć we mszy świętej w intencji 
Ojczyzny. Po zakończeniu nabożeństwa 
uczestnicy prowadzeni przez koźlarzy 
Stowarzyszenia Muzyków Ludowych w 
Zbąszyniu przemaszerowali na Plac 
Wolności. Podczas akademii swoje 
okaz jona lne  p rzemówien ia  do  
zgromadzonych wygłosili burmistrz 
Zbąszynia – Tomasz Kurasiński oraz poseł 
na Sejm RP – Jakub Rutnicki. Oprawę 
muzyczną przygotowali uczniowie 
Państwowej Szkoły Muzycznej im. 
S. Moniuszki w Zbąszyniu. Na 
zakończenie delegacja samorządowa, a 
także delegacje stowarzyszeń, klubów 
oraz firm złożyły kwiaty przed 
Pomnikiem Powstańców Wielkopol-
skich. Pomimo chłodu w uroczystościach 
wzięła udział spora grupa mieszkańców 
miasta i gminy Zbąszyń.
W drugiej części obchodów odbyła się 
trzecia edycja Festiwalu Piosenki 
P a t r i o t y c z n e j  i  Ż o ł n i e r s k i e j  
Za mundurem panny sznurem. 
Z repertuarem pieśni żołnierskiej w sali 
Zbąszyńskiego Centrum Kultury 
wystąpiły zespoły: Wesoła Ferajna ze 
Zbąszynia, Wesołe Seniorki z Opalenicy, 
G r o d z i s z c z a n i e  z  G r o d z i s k a  
Wielkopolskiego, Tęcza z Kolska, Wrzos z 
Pniew oraz Dąbrowszczanka z Dąbrówki 
Wielkopolskiej.  

Mateusz Basiński

W czwartek, 16 grudnia 2016 roku, 
w sali wiejskiej w Przyprostyni odbyło 
się spotkanie wigilijne organizowane 
p r z e z  z e s p ó ł  r e g i o n a l n y  
Przyprostyńskie Koziołki .  Przy 
w s p ó l n y m  s t o l e  z a s t a w i o n y m  
tradycyjnymi potrawami zasiedli 

członkowie oraz sympatycy zespołu. 
Wspólnej wieczerzy towarzyszyło 
śpiewanie kolęd przy akompaniamencie 
zespołu „Formacja Kozioł” a także wizyta 
Gwiazdora obdarowującego wszystkie 
dzieci prezentami.

Mateusz Basiński

Zagadka 
historyczna 
Czyte ln ików „Zbąszyn ian ina”  
zapraszamy do zagadki historycznej. 
Gdzie znajduje się płaskorzeźba 
z załączonej fotografii.  Jest to element 
elewacji najstarszego budynku 
w Zbąszyniu, który był elementem 
dawnych fortyfikacji. 
Odpowiedzi prosimy przesyłać na adres 
e-mail: zbaszynianin@zbaszyn.eu.
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Stoły uginały się od wigilijnych potraw
Panie z Koła Gospodyń Wiejskich w 
Nądni już po raz drugi zorganizowały 
Kiermasz Bożonarodzeniowy, który 
odbył się 4 grudnia w sali wiejskiej. 
C i e s z y ł  s i ę  o n  o g r o m n y m  
zainteresowaniem, co świadczy 
o wysokim poziomie kulinarnym 
i rękodzielniczym tego wydarzenia. 
O przebiegu kiermaszu, a także 
świątecznych pomysłach rozmawiamy 
z przewodniczącą Koła Gospodyń 
Wiejskich w Nądni  Panią Małgorzatą 
Borkowską.
Pani Małgorzato, co zapropono-
wałyście na wigilijny stół w tym roku?
Celem organizacji kiermaszu i degustacji 
jest kultywowanie tradycji jak i integracja 
lokalnej społeczności. Dlatego też w tym 
roku przygotowałyśmy zgodnie 
z tradycją 12 potraw wigilijnych. Na stole 
znalazły się: zupa rybna, barszcz, 
paszteciki wigilijne, pierogi z kapustą 
i grzybami, ryba po magnacku, kapusta z 
grzybami, ryba po grecku, sałatka ze 
śledzi, kutia, makiełki, ziemniaki 
i kompot z suszonych owoców. Oprócz 
potraw wigilijnych serwowałyśmy  
tradycyjne wypieki: pierniki drobne,  
przekładane powidłami, makowiec 
i serniki oraz wiele innych ciast.  
Było też sporo ozdób świątecznych. Ile 
czasu zajęło wam ich przygotowanie?
Prace rozpoczęłyśmy dwa tygodnie 
przed kiermaszem. Wieczorami 
wspólnie wykonywałyśmy ozdoby w sali 
wiejskiej. Jest to dobra forma integracji 
członkiń koła i zarazem wymiana 
doświadczeń i pomysłów, a także 
ujawniania ukrytych talentów. W tym 
roku była bardzo duża różnorodność 
zarówno technik wykonania jak 
i wykorzystania materiałów, co można 
było ocenić na kiermaszu. Dodatkowo 
panie wykonywały jeszcze ozdoby 
indywidualnie w domu. W tym roku 

pojawił się nowy pomysł zorganizowania 
na kiermaszu kącika dla dzieci, w którym 
mogły samodzielnie wykonać ozdoby 
świąteczne, które później zabierały do 
domu.  Za in te re sowan ie  wś ród  
najmłodszych było bardzo duże.
Wszystkie panie angażują się 
w kulinarne i rękodzielnicze prace, czy 
istnieje jednak podział ról?
Zaangażowanie pań w organizację 
kiermaszu jest rzeczywiście bardzo duże, 
dzięki czemu możliwa jest w ogóle 
realizacja tego przedsięwzięcia. 
W wykonywanie ozdób i pieczenie ciasta 
angażują się wszystkie panie, bez 
względu na wiek. Potrawy przygotowują 
starsze panie, między innymi z tego 
względu, że młodsze w tym czasie 
pracują. Wieczorem to one właśnie 
pakują ozdoby, pierniki i przygotowują 
wystrój sali. Dzięki podziałowi ról 
przygotowania przebiegają sprawnie, 
a wkład pracy jest naprawdę duży.
Ile pań zrzesza obecnie Koło Gospodyń 
Wiejskich w Nądni?
Do naszej organizacji należy obecnie 40 
pań w różnym wieku. Najstarsza liczy 80, 
a najmłodsza 30 lat.  
Na co przeznaczycie pieniądze 
zebrane podczas kiermaszu?
Część środków pójdzie na pokrycie 

kosztów przygotowania degustacji. 
Bardzo duży jest wkład własny, wszystko 
co możliwe przygotowujemy z własnych 
produktów, ale na przykład ryby czy 
c h o ć b y  p o j e m n i k i  i  n a c z y n i a  
jednorazowe do degustacji musimy 
zakupić. Pozostałą kwotę przeznaczamy 
zazwyczaj na doposażenie kuchni w sali 
wiejskiej. Tym razem będzie to chyba 
dofinansowanie wyjazdu członkiń koła 
do Teatru Muzycznego. W tym roku 
w listopadzie zorganizowałyśmy taki 
wyjazd i panie wróciły bardzo 
zadowolone, więc na pewno warto to 
powtórzyć.
Święta już niebawem, tradycyjnie 
będziemy sobie składać życzenia. 
Czego życzy Pani innym w te 
wyjątkowe dni?
Na zbliżające się Święta pragnę złożyć 
ż yczen i a  p r zeżywan i a  Bożego  
Narodzenia w zdrowiu, radości i ciepłej 
rodzinnej atmosferze. Kolejny zaś rok 
niech będzie czasem pokoju i realizacji 
osobistych zamierzeń.
Dziękuję za rozmowę i do zobaczenia 
na  t rzec ie j  edyc j i  k ie rmaszu  
w przyszłym roku.
Dziękuję.

Rozmawiał: Mateusz Basiński

Spotkanie opłatkowe strażaków Członkowie zarządów Ochotniczych 
Straży Pożarnych jednostek gminy 
Zbąszyń uczestniczyli w piątek, 
9 grudnia w spotkaniu opłatkowym, 
które odbyło się w Sali wiejskiej 
w Chrośnicy. Druhom świąteczne 
życzenia złożyli prezes Zarządu Miejsko-
Gminnego OSP RP w Zbąszyniu  Jędrzej 
Tratwal ,  komendant Powiatowy 
Państwowej Straży Pożarnej w Nowym 
Tomyślu – kpt. Marek Kołdyk, burmistrz 
Zbąszynia – Tomasz Kurasiński, zastępca 
burmis t rza Zbąszynia  –  Marek 
Orzechowski a także proboszcz Parafii 
pw. Świętego Wawrzyńca w Łomnicy ks. 
Cezary Kuciński.    Weronika Zadorczyk
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Podróże w czasie–rekonstrukcja historyczna

hobby, pasja czy misja edukacyjna?
Stopień Plutonowego z kolei wynika 
z faktu, że odtwarzamy drużynę 
piechoty, czyli najmniejszą jednostkę 
taktyczno-organizacyjną w wojsku II RP, 
gdzie stanowisko dowódcy sprawował 
właśnie plutonowy. Historia fascynowała 
mnie od zawsze a  ruch rekonstrukcyjny 
na dobre rozwija się od kilkunastu lat 
i w pewnym momencie nasze ścieżki się 
zbiegły. W 2007 roku wraz z kilkoma 
kolegami, również pasjonatami historii, 
rozpoczę l i śmy naszą  p rzygodę 
z rekonstrukcją w jednym z poznańskich 
stowarzyszeń, ale po dwóch latach nasze 
drogi rozeszły się i postanowiliśmy 
założyć własne stowarzyszenie. Tak 
w 2009 roku powstało Towarzystwo 
Działań Historycznych im. Feliksa Pięty.
Czy mógłby Pan wyjaśnić czytelnikom 
nazwę towarzystwa? Dlaczego to 
właśnie Feliks Pięta i skąd te barwy 57 
Pułku Piechoty Karola II Króla Rumunii 
z Bukowca?
W 2007 roku wyremontowaliśmy grób 
Powstańca Wielkopolskiego Feliksa 
Pięty, który spoczywa na bukowieckim 
cmentarzu.  Zakładając  stowarzyszenie 
na patrona wybraliśmy właśnie Feliksa 
Piętę, jednego z tysięcy tych nikomu 
nieznanych, cichych bohaterów, którzy 
swe  życie złożyli na ołtarzu Ojczyzny. 
W ten sposób pamiętamy o nich 
wszystkich, oddajemy należną im Cześć. 
Nasza działalność skupia się głównie 
wokół dwudziestolecia między-
wojennego obejmując okres pomiędzy 
rokiem 1918, kiedy walczono o wolną 
Ojczyznę a 1939, gdy po 20 latach 
niepodległości Polacy ponownie musieli 
chwycić za broń, stając tym razem 
w obronie je j  granic.  Jak już 
w s p o m n i a ł e m  p o s t a n o w i l i ś m y  
odtwarzać drużynę  piechoty z okresu 
Wojny Obronnej 1939 roku. Chcieliśmy 
utożsamić się z konkretną jednostką 

i wybór mógł być tylko jeden, 57 Pułk 
Piechoty z Poznania. W okresie 
Powstania Wielkopolskiego był to 3 Pułk 
Strzelców Wielkopolskich, następnie po 
włączeniu w struktury Wojska Polskiego 
przemianowano go na 57 Pułk Piechoty 
Wielkopolskiej a w 1937 roku honorowe 
szefostwo nad pułkiem objął król 
Rumunii Karol II. Od tego momentu 
pełna nazwa pułku brzmiała 57 Pułk 
Piechoty Karola II Króla Rumunii. Przed 
wojną Rumunia była naszym sąsiadem 
i ówczesne władze zabiegały o jak 
n a j l e p s z e  s t o s u n k i  p o l i t y c z n e  
i gospodarcze, stąd też zapewne taki gest 
wobec Karola II. Jako ciekawostkę 
podam, że w Rumunii był pułk, któremu 
przewodził marszałek Józef Piłsudski. 
Historycznie 57 pp był bardzo związany 
z naszym terenem, do służby w jego 
szeregach powoływano mężczyzn 
z naszego powiatu 10 lipca 1938r. 
w Nowym Tomyślu pułk uczestniczył 
w przekazaniu przez społeczeństwo 
broni - daru dla Armii w ramach zbiórki 
Funduszu Obrony Narodowej. I wreszcie 
1  wrześn ia  1939  roku ,  k iedy  
w godzinach porannych Zbąszyń zostaje 
zajęty przez wojska niemieckie. 
Wówczas oddział zwiadu 57pp pod 
dowództwem por. Władysława Polaszka 
wypiera Niemców z miasta i do 
5 września patroluje teren między 
Nowym Tomyślem a Zbąszyniem. 
W 2014 r.  zm ien i l i śmy  nazwę  
stowarzyszenia na Towarzystwo Działań 
Historycznych im. Feliksa Pięty 
w barwach 57 Pułku Piechoty Karola 
II Króla Rumunii( TDH 57pp)
Listopadowa gra miejska była już 
kolejną, jeśli dobrze pamiętam, piątą 
wizytą w naszej gminie? Podróż do 
Zbąszynia to przede wszystkim podróż 
w  c z a s i e  d o  m i e s i ę c y  w a l k  
powstańczych oraz czasów Zbąszynia 

dok. ze str 1

granicznego. Czy tego typu konteksty 
historyczne miejsc decydują o wyborze 
Waszych działań rekonstrukcyjnych?
Licząc te większe projekty, to faktycznie 
gościliśmy tutaj po raz piąty. Na początek 
w czerwcu 2012 roku  w Stefanowicach 
współorganizowaliśmy „ na wojskowo” 
festyn z okazji Dnia  Dziecka, łącznie 
z małą inscenizacją walk z września 1939 
roku .  Nas tępn ie  we  wrze śn iu  
z o r g a n i z o w a l i ś m y  h a p p e n i n g  
historyczny ”Zbąszyń miasto graniczne”, 
Kolejne dwa projekty dotyczyły „Rajdu 
Pamięci śladami 57pp” po trasie Zbąszyń 
– Nowy Tomyśl, pierwszy z nich był 
rowerowy a drugi - ubiegłoroczny był 
pieszy. Gminę Zbąszyń traktujemy 
bardzo sentymentalnie nie tylko ze 
względu na 57 pp, ale również za sprawą 
Feliksa Pięty, który 9 lutego 1919 roku 
pod Łomnicą „dał życie za Wiarę 
i Ojczyznę”. Samo miasto jest bardzo 
urokliwe, a takie perełki jak dworzec 
kolejowy, browar, młyn czy też 
doskonale zachowane kamienice mocno 
pobudzają wyobraźnię i motywują do 
przywracania i przedstawiania wydarzeń 
sprzed kilkudziesięciu lat.
Umundurowanie żołnierza składa się 
z wielu detali, których produkcji 
zaprzestano wiele lat temu. Jak 
wygląda sprawa kompletowania 
stroju?
Obecnie na rynku jest wiele firm 
specjalizujących się w produkcji 



7Historia

umundurowania i  wyposażenia  
h i s t o r y c z n e g o  z a r ó w n o  d l a  
rekonstruktorów odtwarzających 
sylwetki wczesnośredniowiecznych  
wo jów  j ak  r ówn ież  d l a  o sób  
interesujących się II wojną światową. Nie 
ma więc najmniejszego problemu, aby 
zaopatrzyć się w potrzebne nam 
artykuły.
Skąd czerpiecie wiedzę i informacje na 
temat niezbędnych elementów stroju, 
zasad funkcjonowania i zachowania 
żołnierzy z dawnych lat?
Wszys tk ie  te  kwes t ie  regu lu ją  
odpowiednie regulaminy przewidziane 
dla różnych rodzajów wojsk. My 
opieramy się na Regulaminie Piechoty 
z 1934r. , który reguluje wszelkie sprawy 
związane z musztrą, poruszaniem się na 
polu walki , zasadami zachowania się itp. 
dotyczące pojedynczego żołnierza jak 
i całych oddziałów. A o tym jak powinny 
wyglądać poszczególne elementy 
umundurowania i  wyposażenia  
szczegółowo mówią nam warunki 
techniczne konkretnych deta l i .  
Kolejnym źródłem wiedzy są oczywiście 
zbiory muzealne, fachowa literatura, 
fora internetowe i bezcenne, moim 
zdaniem relacje uczestników tamtych 
wydarzeń. Niestety coraz częściej 
dostępne tylko w postaci publikowanych 
wspomnień.
Pytanie, które musi się pojawić, 
a dotyczy ono broni wykorzystywanej 
podczas działań rekonstrukcyjnych. 
Repliki czy eksponaty? Sprawne czy 
wyłącznie atrapy?
Podczas rekonstrukcji, widowisk 
historycznych itp. korzystamy z pomocy 
w y s p e c j a l i z o w a n y c h  f i r m  
dostarczających nam broń autentyczną, 
ale przystosowaną  do strzelania 
wyłącznie amunicją hukową. Natomiast 
replik broni używamy w trakcie różnych 
of ic ja lnych uroczys tośc i ,  gdz ie   
zaciągamy warty pod pomnikami itp. 
Działalność na polu rekonstrukcji 
historycznej to oferta dla producentów 
f i lmowych.  Czy pojawiają s ię 
propozycje pracy na planie filmowym?
Każda inscenizacja czy rekonstrukcja to 
s w e g o  r o d z a j u  p l a n  f i l m o w y,  
a rekonstruktorzy to aktorzy. W trakcie 
swojej dotychczasowej działalności 
wzięliśmy udział w kręceniu kilku 
produkcji dokumentalnych. Dwa lata 
temu z kole i  mie l i śmy okazję 
i niesamowitą przyjemność spędzić 
aktywne dwa dni na planie zdjęciowym 
filmu „Wołyń” w reżyserii Wojciecha 
Smarzowskiego, gdzie odtwarzaliśmy 
polskich żołnierzy w epizodzie 
z września 1939 roku. Jest to bardzo 

ciekawe i emocjonujące doświadczenie 
zarówno rekonstruktorskie jak i życiowe.
Jakie wydarzenia w kraju integrują 
t o w a r z y s t w a  r e k o n s t r u k c j i  
historycznych? Bywacie na zlotach, 
czy rekonstrukcjach bitew?
W kraju odbywa się wiele zlotów 
militarnych, na których warto być ze 
względu na możliwość wymiany 
doświadczeń, poznania wielu ciekawych 
i  j e szcze  bardz ie j  pozy tywnie  
zakręconych ludzi a przy okazji 
i promocji własnej grupy. Dotychczas 
uczestniczyliśmy w kolejnych edycjach „ 
Strefy Militarnej” w Gostyniu i „ Odyseji 
Historycznej” w Kutnie. Jednakże główną 
a r e n ą  w y m i a n y  d o ś w i a d c z e ń  
i zdobywania wiedzy praktycznej są 
rekonstrukcje i inscenizacje historyczne.
Czy działania rekonstrukcyjne to 
bardziej hobby czy misja edukacyjna?
W swoich działaniach przedstawiamy 
i przypominamy różne wydarzenia 
z naszej historii, często nieznane szerszej 
opinii publicznej. Robimy to przede 
wszystkim by uczcić pamięć o tych 
wydarzeniach i ludziach z nimi 
związanych, o których tak łatwo 
zapominamy w coraz  bardz ie j  
zabieganym świecie. Żywa historia, którą 
prezentujemy ma z całą pewnością 
walory edukacyjne, których nie sposób 
przecenić.
Dla mnie rekonstrukcja historyczna jest 
r ó w n i e ż  m i ł ą  o d s k o c z n i ą  o d  
codzienności, ale nie od rodziny, 
ponieważ  mam to szczęście, że w tej 
pasji wspiera mnie również żona i dzieci, 
z którymi często razem występuję.
Jakie plany na najbliższy rok? 
W ciągu  roku uczestniczymy w ponad 
30 imprezach,  wiele z nich odbywa się 
cyklicznie i na stałe są wpisane w nasz 
kalendarz. Są to głównie obchody 
rocznicowe, uroczystości państwowe czy 
też święta pułkowe zaprzyjaźnionych 
z nami grup. Jednak szczególną wagę 
p r z y w i ą z u j e m y  d o  u d z i a ł u  
w rekonstrukcjach największych bitew 
kampanii wrześniowej 1939 roku. Co 
roku s ta ramy s ię  uczes tn iczyć  
przynajmniej  w 2-3 tego typu 
wydarzeniach. W 2016 roku były to np. 
rekonstrukcje Bitwy Wyrskiej, Bitwy pod 
Mławą i Bitew pod Tomaszowem 
Lubelskim. Często są to wyjazdy 
kilkusetkilometrowe, ale przeżycia 
związane z odtwarzaniem walk 
w miejscach, w których polski żołnierz 
przelewał swoją krew w obronie 
Ojczyzny niesie ze sobą szczególny 
ładunek emocjonalny niwelujący 
wszelkie trudy takiej eskapady.

Do końca roku  jeszcze przed Nami  
udział w uroczystych obchodach 
wybuchu Powstania Wielkopolskiego, 
które odbędą się 27 grudnia 
w Poznaniu. A co w roku 2017? 
Z pewnością nie mniej wydarzeń niż 
w roku bieżącym. Ponadto mamy kilka 
własnych projektów, które przy 
odrobinie wolnego czasu wierzymy, że 
uda się nam pomyślnie zrealizować.
Korzystając z okazji chciałbym zachęcić 
wszys tk ich  pas jona tów h i s to r i i  
do spróbowania swoich s i ł  na 
rekonstrukcyjnym szlaku. Naprawdę 
warto !
Życzymy w takim razie pomyślności 
i satysfakcji z kolejnych wydarzeń 
rekonstrukcy jnych.  Serdecznie  
dziękuję za rozmowę.
Dziękuję.

Rozmawiał: Mateusz Basiński
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Licealiści monitorują wody jeziora
W  Liceum Garczyńskiego odbyła się 
s e s j a  n a u k o w a  p o ś w i ę c o n a  
monitoringowi środowiska.  Uczniowie 
k l a s  p r zy rodn i c zo -medycznych  
przedstawili  swoim kolegom wyniki 
pięcioletnich badań jakości wody 
w jeziorze.
Gośćmi na tym spotkaniu byli: prof. UAM 
dr hab.  Beata Messyasz - prodziekan do 
s p r a w  n a u k i  i  w s p ó ł p r a c y  
międzynarodowej Wydziału Biologii 
UAM, Tomasz Kurasiński – Burmistrz 
Zbąszynia, mgr Ewa Treska – doktorantka 
w Zakładzie Hydrobiologii Wydziału 
Biologii UAM oraz Joanna Przybylska – 
pracownik Referatu Ochrony Środowiska 
i Planowania Przestrzennego Urzędu 
Miejskiego w Zbąszyniu. Naszymi 
działaniami kierowała pani profesor 
UAM  Beata Messyasz z Zakładu 
Hydrobiologii Uniwersytetu im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu, za co jej 
serdecznie dziękujemy.
Tomasz Kurasiński podziękował uczniom 
i opiekunom za pracę na rzecz ochrony 
środowiska i  przekazał  L iceum 
Garczyńskiego wysokiej klasy mikroskop 
z wbudowaną kamerą, który pozwoli 
zwiększyć zakres  i  dokładność 
prowadzonych w szkole obserwacji.
Ocena stanu ekologicznego wykazała, że 
wody jeziora w roku 2012 cechował zły 

stan ekologiczny. Zdecydowały o tym 
przede wszystkim wskaźniki chemiczne, 
zwłaszcza wysoka zawartość związków 
azotu i fosforu oraz niska przezroczystość 
i duże wartości stężenia chlorofilu „a”.  
W kolejnych latach wskaźniki te 
poprawiają się. Wzrasta przezroczystość 
wody, spada stężenie chlorofilu „a” 
i fosforanów, rośnie koncentracja tlenu 
przy dnie. Stwierdzone w latach 2015 
i 2016 stężenie chlorofilu, „a” poniżej 25 
μg/l oznacza trzecią klasę stanu 

ekologicznego jeziora dla tego parametru 
czyli stan umiarkowany.
Badania prowadzone w następnych 
latach pokażą czy obserwowane 
pozytywne zmiany jakości wód naszego 
jeziora są tendencją trwałą. Te wyniki są 
już opublikowane na stronie Gminy 
Zbąszyń i Liceum Garczyńskiego.
Ko le jna  p rezen tac j a  do t yczy ł a  
prowadzonych od ponad roku badań 
chemicznych dotyczących koncentracji 
b i o g e n ó w  w  w o d a c h  J e z i o r a  
Zbąszyńskiego i rzeki Obry. Te badania są 
prowadzone w pracowni chemicznej 
przez uczniów Gimnazjum w Zbąszyniu 
pod opieką mgr Izabeli Kałuskiej oraz 
uczniów Liceum Garczyńskiego pod 
opieką mgr Jarosława Jankowiaka. 
Odczynniki i sprzęt do pracowni 
chemicznej zostały zakupione ze 

środków Gminy Zbąszyń, za co 
dziękujemy Panu Burmistrzowi. Te 
wyniki przedstawiają koncentrację 
związków azotu i fosforu w wodach 
naszego jeziora i rzeki i zostaną 
opublikowane w najbliższym czasie.
Na zakończenie referat na temat 
wykorzystania fitoplanktonu w ocenie 
stanu ekologicznego wód przedstawiła 
mgr Ewa Treska z Zakładu Hydrobiologii.
Wierzymy, że nasza współpraca 
z Wydziałem Biologii UAM oraz 
z samorządem Gminy Zbąszyń będzie się 
dalej rozwijać i nadal liczymy na wsparcie 
m e r y t o r y c z n e  i  t e c h n i c z n e  
w realizowanych przez nas badaniach 
terenowych, takich jak badanie wody 
Jeziora Zbąszyńskiego.

Jarosław Jankowiak

Zbąszyńscy gimnazjaliści gościli w Weimarze
O wrażeniach z wyprawy, która odbyła 
się w dniach 7 - 11 listopada, pisze  
Zuzanna Stasik. Pierwszego dnia 
wyczerpani podróżą udaliśmy się do 
schroniska młodzieżowego ,,Germania" 
z  grupą niemieckiej  młodzieży 
z gimnazjum w Mölln, położonego 
niedaleko Hamburga. Po kolacji 
u cze s tn i c zy l i śmy  w  w ieczo rku  
integracyjnym. Obejrzeliśmy nakręcone 
przez uczniów obu szkół filmiki 
o naszych rodzinnych miejscowościach 
i szkołach do których uczęszczamy. 
Następnego dnia po grach i animacjach 
językowych zwiedziliśmy Weimar, 
a k t y w n i e  u c z e s t n i c z ą c ,  m i m o  
niesprzyjającej pogody, w grze miejskiej. 
Trzeciego dnia rankiem wyruszyliśmy do 
Niemieckiego Obozu Koncentracyjnego 
-  Buchenwald.  Tam zos ta l i śmy 
oprowadzeni przez panią przewodnik, 
która bardzo szczegółowo zapoznała nas 
z historią tego miejsca. Przedostatniego 
dnia mieliśmy przyjemność zwiedzić 
Erfurt. Wycieczka po Erfurcie bardzo 
nam się spodobała. Mieliśmy do 
wykorzystania czas dla siebie, który 

spędziliśmy poznając atrakcje miasta. 
Jedną z nich okazały się postacie z 
dziecięcych kreskówek wkomponowane 
w krajobraz miasta, np. siedzący na ławce 
,,Piaskowy Dziadek". Erfurt jest bowiem 
siedzibą popularnego niemieckiego, 
dziecięcego kanału telewizyjnego ,,Kika". 

Na ulicy grupka przyjaciół ze Zbąszynia 
bawiła się tańcząc do muzyki ulicznego 
skrzypka. Wieczorem już po raz ostatni 
spędziliśmy czas z naszymi rówieśnikami 
z Niemiec. Na pamiątkę wymiany 
wręczyliśmy im flagi Polski i Zbąszynia.  
    Mateusz Basiński, Zuzanna Stasik
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W Zbąszyniu napisaliśmy 2009 listów!
Maraton Pisania Listów Amnesty 
International z roku na rok rośnie! 
W tym roku w dniach 10-11 grudnia 
trwała największa akcja w obronie 
praw człowieka na świecie. 
Podczas XVII Maratonu Pisania Listów 
w całej Polsce, napisano 325 230 ręcznie 
pisanych listów i innych apeli! W tej 
edycji Maratonu wzięło udział ponad 
782 miejsc. Zbąszyńskie liceum, już po 
raz dziewiąty wzięło udział w tej akcji. 
Z roku na rok coraz więcej osób angażuje 
się w działalność na rzecz praw 
c z ł o w i e k a .  L i s t y  p o w s t a w a ł y  
w kawiarniach, bibliotekach czy 
szkołach. To, co łączyło tak rożne 
miejsca, to ogromne zaangażowanie i 
wiara, że słowa mogą zmieniać świat. 
- Maraton Pisania Listów to święto praw 
człowieka. Pomysł powstał wśród 
warszawskich aktywistów i aktywistek 
Amnesty International w 2001 roku, 
obecnie jest to największa akcja 
ogólnoświatowa na rzecz praw 
człowieka. Pisząc l isty podczas 
Maratonu, pomagamy Bohaterom 
i Bohaterkom razem z ludźmi z całego 
świata. To naszym słowom daje 
szczególną moc – podkreślała Draginja 
Nadaždin,  Dyrektorka Amnesty 
International Polska.
E d w a r d  S n o w d e n ,  z a g r o ż o n y  
więzieniem z powodu ujawnienia jak 
rządy gromadziły nasze dane osobowe, 
Annie Alfred z Malawi, ścigana z powodu 
a l b i n i z m u ,  B a j r a m  i  G i j a s  
z Azerbejdżanu, torturowani i więzieni 
z powodu graffiti, to tylko niektóre z 
osób, którym można było pomoc 
podczas Maratonu Pisania Listów 
Amnesty International. Uczestnicy 
i uczestniczki tegorocznego Maratonu 

Pisania Listów najchętniej pisali 
w obronie Fomusoh Ivo Feh z Kamerunu, 
który został skazany na 10 lat więzienia 
za przesłanie żartu SMSem. Tylko w jego 
obronie napisali 563 listy.
W Zbąszyniu około północy wszyscy 
zrobili sobie przerwę na herbatę i ciepły 
posiłek. O to, aby nasi dzielni 
„ m a r a t o ń c z y c y ”  n i e  p a d l i  
z wycieńczenia zadbali nasi lokalni 
przedsiębiorcy, za co organizatorka jest 
bardzo wdzięczna. Pani Samczuk 
z restauracji „Czwórka” i pani Wójcik- 
Śliwa z „PICCOLO” przywiozły gorące 
pizze. Dzięki Pani Łokieć z supermarketu 
„Intermarche” uczniowie mogli pić 
gorącą herbatę, krzepiącą i pobudzającą 
kawę, zajadać zdrowe jabłuszka oraz 
pomarańcze, a na osłodę wafelki. 
Burmistrz Tomasz Kurasiński, tak jak 
w zeszłym roku i tym razem, obiecał dać 
pieniądze na znaczki, aby organizatorzy 
maratonu mogli wysłać napisane listy do 
adresatów. Maraton Pisania Listów 
odbywa się co roku w okolicach 10 
g r u d n i a ,  k i e d y  ś w i ę t u j e m y  
M i ę d z y n a r o d o w y  D z i e ń  P r a w  
Człowieka. W tym roku było to już 

siedemnaste pisanie listów, a w 
Zbąszyniu dziewiąte. 
Od 1961 roku, gdy powstało Amnesty 
International, listy są jej najważniejszym 
orężem w walce o prawa człowieka. Co 
r o k u  p o  M a r a t o n i e  A m n e s t y  
International otrzymuje tzw. Dobre 
Wiadomości - informacje o pozytywnym 
rozwoju wydarzeń,  uwolnieniu 
osadzonych, udzieleniu im pomocy 
medycznej lub przeprowadzeniu 
sprawiedliwego procesu sądowego. 
W lutym br., w dniu swoich 69 urodzin, 
Albert Woodfox wyszedł na wolność. 
Spędził ponad 40 lat w izolatce. 
Ponadto, w lipcu br., wolność odzyskała 
Yecenia Armenta. Kobieta została 
aresztowana przez policję śledczą w 
stanie Sinaloa 10 lipca 2012 roku. Była 
bita, duszona i zgwałcona podczas 15-
godzinnych tortur, aż zmuszono ją do 
„przyznania się” do udziału w zabójstwie 
męża.
Organizatorka Marta Misiewicz wraz 
z samorządem uczniowskim Liceum 
Garczyńskiego jest dumna ze wszystkich 
maratończyków, zwłaszcza tych, którzy 
pisali całą noc.      Marta Misiewicz

Sukces młodych filmowców
Pierwsze miejsce w konkursie „Nie daj 
szansy AIDS” organizowanym przez 
poznańskie Multikino, zdobyły 
uczennice III b ze zbąszyńskiego 
Gimnazjum. 
Zadan iem g imnaz j a l i s t ek  by ło  
nakręcenie filmu pt. „Krótki film o HIV”. 
Autorkami filmu były Gabriela Rożek -
montaż i scenariusz, Wiktoria Fimińska - 
główna aktorka oraz Olga Lauba - 
reżyseria. Jako aktor w filmie wystąpił 
również ich kolega Oskar Rzepa. Film 
naszych gimnazjalistów zdeklasował 27 
innych projektów z różnych powiatów 
Wielkopolski. Inicjatorką udziału w 
konkursie była opiekunka szkolnego koła 

PCK oraz nauczycielka edukacji dla 
bezpieczeństwa, Pani Magdalena 
Lehmann. Każdy ze zwycięzców miał 
duży wkład w film, słowa uznania należą 
się również Oskarowi, który wspomógł 
pracę dziewczyn. Organizatorem 
konkursu na etapie wojewódzkim był 
Oddział Oświaty Zdrowotnej i Promocji 
Zdrowia Wojewódzkiej Stacji Sanitarno-
Epidemiologicznej  w Poznaniu.  
Partnerami działań byli: Wielkopolski 
Urząd Wojewódzki w Poznaniu, Urząd 
M a r s z a ł k o w s k i  Wo j e w ó d z t w a  
Wielkopolskiego, Kuratorium Oświaty w 
Poznaniu, Powiatowa Stacja Sanitarno - 
Epidemiologiczna w Koninie, Starostwo 

Powiatowe w Koninie i Urząd Miejski 
w Koninie.                  Olga Lauba

Cieszy wysoka świadomość zagrożeń, 
jakie niosą narkotyki, dopalacze czy 
alkohol.                  ( Redakcja)
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Od stycznia do końca listopada odbyło się 8 sesji
Na sesjach podjęto uchwały dotyczące:
1.Zmiany Wieloletniej  Prognozy 
Finansowej Gminy Zbąszyń na lata 2016 – 
2025, 
2.Wprowadzenia zmian do uchwały 
budżetowej na 2016 rok, 
3.upoważnienia do złożenia wniosku oraz 
przyjęcia do realizacji przedsięwzięcia pn. 
„Ochrona Jeziora Błędno i Rzeki Obry 
poprzez rozbudowę sieci kanalizacji 
sanitarnej na terenie miasta Zbąszyń i wsi 
Nądnia”,
4.zatwierdzenia i przyjęcia do wdrożenia 
Planu Gospodarki Niskoemisyjnej dla 
Gminy Zbąszyń,
5 . z m i a n y  m i e j s c o w e g o  p l a n u  
zagospodarowania przestrzennego.
6.uchwalenia „Gminnego programu 
wsparcia rodziny na lata  2016-2018”.
7.przyjęcia Strategii zintegrowanego 
rozwoju społeczno-gospodarczego 
Gminy Zbąszyń.
8.zatwierdzenia zmian w Planie Odnowy 
Miejscowości Chrośnica na lata 2014 – 
2021 zatwierdzonym Uchwałą Nr 
XXXVIII/377/14 Rady Miejskiej Zbąszynia 
z dnia 31 marca 2014 r. w sprawie 
z a t w i e r d z e n i a  P l a n u  O d n o w y  
Miejscowości na lata 2014 – 2020.
9.przyjęcia programu opieki nad 
zw ie r zę t am i  bezdomnymi  o r a z  
zapobiegania bezdomności zwierząt na 
terenie Gminy Zbąszyń na rok 2016.
10.regulaminu udzielania pomocy 
materialnej o charakterze socjalnym dla 
uczniów zamieszkałych na terenie Gminy 
Zbąszyń.
11.zmiany uchwały nr VI/64/11 Rady 
Miejskiej w Zbąszyniu z dnia 31 marca 
2011 r. w sprawie szczegółowych 
warunków przyznawania i odpłatności za 
usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi 
o p i e k u ń c z e ,  z  w y ł ą c z e n i e m  
specjalistycznych usług opiekuńczych dla 
osób z zaburzeniami psychicznymi, oraz 
szczegółowe warunki częściowego lub 
całkowitego zwolnienia od opłat, jak 
również tryb ich pobierania.
12.nadania Statutu Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Zbąszyniu.
13.przystąpienia do sporządzenia zmiany 
Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego gminy 
i miasta Zbąszynia.
14.nadania nazwy drodze wewnętrznej 
w miejscowości Nądnia.
15. wyrażenia zgody na wystąpienie 
Gminy Zbąszyń ze Stowarzyszenia Gmin 
RP Euroregion "Sprewa-Nysa-Bóbr".
16.  zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego wraz z sprawozdaniem 
z wykonania budżetu Gminy Zbąszyń za 
2015 rok oraz udzielenia Burmistrzowi 
Zbąszynia absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu za 2015 rok.
17. zmiany Uchwały nr XI/122/2015 Rady 

Miejskiej Zbąszynia z dnia 30 grudnia 
2015 r. w sprawie ustalenia stawek dotacji 
przedmiotowych dla Zakładu Usług 
Komunalnych w Zbąszyniu na 2016 r.
18.udzielenia dotacji celowej z budżetu 
Gminy Zbąszyń dla Parafii Rzymsko-
katolickiej p.w. Najświętszej Marii Panny 
Wniebowziętej  w Zbąszyniu.
19.udzielenia dotacji celowej z budżetu 
Gminy Zbąszyń dla Parafii Rzymsko-
katolickiej  p.w. Św. Wawrzyńca 
w Łomnicy.
20. zmiany uchwały Nr  XI/126/2015 
Rady Miejskiej Zbąszynia z dnia 30 
grudnia 2015 r. w sprawie zwolnienia 
p r z e d s i ę b i o r s t w  z  p o d a t k u  o d  
nieruchomości na terenie Gminy Zbąszyń 
w ramach pomocy de minimis.
21.zasad udzielania i rozmiaru zniżek dla 
dyrektorów i wicedyrektorów szkół, 
ustalenia tygodniowego obowiązkowego 
wymiaru godzin zajęć nauczycieli szkół 
niewymienionych w art. 42 ust 3 ustawy 
Karta Nauczyciela, oraz w sprawie 
tygodniowego, obowiązkowego wymiaru 
godzin zajęć dla nauczycieli realizujących 
w ramach stosunku pracy obowiązki 
określone dla stanowisk o różnym 
tygodniowym obowiązkowym wymiarze 
godzin.
22. zmiany uchwały Nr VII/65/07 Rady 
Miejskiej w Zbąszyniu z dnia 31 maja 
2007 r. w sprawie ustalenia w Zbąszyniu 
Strefy Płatnego Parkowania, opłat za 
parkowanie pojazdów samochodowych, 
wysokość opłaty dodatkowej oraz 
sposobu ich pobierania. 
23.uchwalenia „Regulaminu utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy 
Zbąszyń”.
24. zmiany uchwały Nr XL/325/06 Rady 
Miejskiej w Zbąszyniu z dnia 25 
paźdz ie rn ika  2006r.  w sprawie  
utworzenia Zbąszyńskiego Centrum 
Sportu, Turystyki i Rekreacji oraz nadania 
mu Statutu.
25.zmiany uchwały Nr IX/92/2015 Rady 
Mie j sk ie j  Zbąszyn ia  z  dn ia  30 
października 2015 r. w sprawie pomocy 
finansowej dla Powiatu Nowotomyskiego.
26. pomocy finansowej dla Gminy 
Opalenica. 
27. określenia wysokości stawek podatku 
od nieruchomości. 
28. ustalenia regulaminu określającego 
wysokość nauczycielskiego dodatku 
mieszkaniowego oraz zasady jego 
przyznawania i wypłacania dla nauczycieli 
i innych pracowników pedagogicznych 
zatrudnionych na podstawie Karty 
Nauczyciela w szkołach i placówkach 
oświatowych prowadzonych przez Gminę 
Zbąszyń.
29. przyjęcia programu przeciwdziałania 
przemocy w   rodzinie oraz ochrony ofiar 
przemocy w rodzinie dla Gminy Zbąszyń 

na lata 2016-2021.
30.w sprawie ustalenia sposobu 
sprawienia pogrzebu.
31.wyrażenia zgody na nieodpłatne 
nabycie w drodze darowizny prawa 
własności nieruchomości stanowiącej 
własność Powiatu Nowotomyskiego.
32.wyrażenia zgody na nabycie 
nieruchomości.
33. wydania opinii do projektu zmiany 
aglomeracji Zbąszyń.
34. rocznego programu współpracy 
Gminy Zbąszyń z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami 
wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy 
z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie na 
2017 rok.
35. określenia wysokości i zasad 
udzielenia dotacji celowej dla podmiotów 
prowadzących żłobki, kluby dziecięce lub 
zatrudniających dziennego opiekuna na 
terenie Gminy Zbąszyń.
36. rozwiązania straży miejskiej.
Na każdej sesji Burmistrz Zbąszynia 
T. Kurasiński przedłożył Radzie informację 
nt. swojej działalności w okresie 
międzysesyjnym.
Na sesji wysłuchano 
1.Sprawozdanie z wysokości średnich 
wynagrodzeń nauczycieli za 2015 rok na 
poszczególnych stopniach awansu 
zawodowego w szkołach prowadzonych 
przez Gminę Zbąszyń.
2.Sprawozdanie z działalności Komisji 
Rady Miejskiej Zbąszynia w 2015 roku. 
3.Sprawozdanie z realizacji programu 
w s p ó ł p r a c y  G m i n y  Z b ą s z y ń  
z organizacjami pozarządowymi za rok 
2015.
4.Informację o przebiegu wykonania 
budżetu Gminy za I półrocze 2016 roku, 
informacja o kształtowaniu się wieloletniej 
prognozy finansowej oraz informacja 
o  p r z e b i e g u  w y k o n a n i a  p l a n u  
finansowego instytucji kultury za 
I półrocze 2016 roku.
5.Informację o stanie realizacji zadań 
oświatowych Gminy Zbąszyń w roku 
szkolnym 2015/2016.
6.Informację z przeprowadzonej analizy 
oświadczeń majątkowych.
Na sesji byli goście: 
Poseł na Sejm RP z KW Prawo 
i Sprawiedliwość  w okręgu nr 38 (Piła, 
Szamotuły, Nowy Tomyśl, Trzcianka) 
Marcin Porzucek, który między innymi 
powiedział, że trzy miesiące temu został 
wybrany w demokratycznych wyborach 
posłem naszego okręgu, podziękował 
mieszkańcom Zbąszynia, którzy oddali na 
niego głos, ale przede wszystkim 
przyjechał aby złożyć deklarację 
w s p ó ł p r a c y  z  B u r m i s t r z e m ,  
Przewodniczącym Rady, radnymi, 
sołtysami, mieszkańcami. Swoją rolę 
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w parlamencie widzi jako łącznik między 
samorządami a władzą wojewódzką 
i centralną. Ma doświadczenie w pracy 
samorządowej będąc przez 9 lat radnym 
woj. Wielkopolskiego więc jest do 
dyspozycji w miarę swoich możliwości.   
Filip Libicki – senator Rzeczpospolitej 
Polskiej, który między innymi powiedział, 
że cieszy się że po raz kolejny uczestniczy 
w sesji ale tym razem na roboczo. 
Pierwsza wizyta była w podziękowaniu za 
wynik wyborczy i mandat zaufania jaki 
otrzymał od mieszkańców Zbąszynia. 
Zawsze jest pod wrażeniem sprawności 
prowadzenia obrad i podejmowania 
decyzji, a bierze udział w posiedzeniach 
różnych samorządów. To ma odbicie także 
w sprawnym funkcjonowaniu Gminy
o czym miał okazję się przekonać na 
spotkaniu w Regionalnym Ośrodku 
Polityki Społecznej gdzie się okazało się, 
że to, co miał wspólne z Ośrodkiem do 
zaoferowania Gmina Zbąszyń już 
realizuje. Był to kolejny dowód na to, że 
tam gdzie z innymi samorządami podąża, 
Gmina Zbąszyń już jest, ale mimo to 
zapewnił, że będzie starał się pomagać.
Ponadto obradowały komisje , które 
zajmowały się wcześniej przyjętymi 
przez Radę planami pracy na rok 2016:  
Komisja Rewizyjna
Komisja rewizyjna przeprowadzała 
kontrole z działalności Ośrodka Pomocy 
Społecznej, Zakładu Usług Komunalnych 
oraz działalność gospodarki komunalnej 
po  akcji zima, Zbąszyńskiego Centrum 
Kultury, Zbąszyńskiego Centrum Sportu, 
Turystyki i Rekreacji, Gminnej Komisji 
R o z w i ą z y w a n i a  P r o b l e m ó w  
Alkoholowych i świetlic opiekuńczo-
wychowawczych, Przedszkoli w Gminie, 
realizacji i ściągalności podatków i opłat 
lokalnych.
Po n a d t o  Ko m i s j a  k o n t r o l o w a ł a  
i analizowała dokumenty przetargowe 
i  zamówienia publ iczne, koszty 
utrzymania Urzędu Miejskiego, oraz 
kontrolowała gospodarkę finansową 
szkół. Skontrolowała przygotowania 
ośrodków turystycznych i kulturalnych do 
sezonu letniego, analizowała koszty 
utrzymania Urzędu Miejskiego i koszty 
z w i ą z a n e  z  u p r a w ą  w i e r z b y  
energetycznej.  Kontrolowała  zakłady 
b u d ż e t o w e ,  K l u b y  S p o r t o w e  
i Stowarzyszenia z przekazanych dotacji z 
budżetu gminy, 
Komisja szczegółowo przeanalizowała 
wykonanie budżetu Gminy za 2015 rok i 
wystąpienia z wnioskiem do Rady Gminy 
o udzielnie absolutorium Burmistrzowi.
Komisji Budżetu, Rozwoju Gminy 
i Porządku Publicznego 
- zapoznała się z wykonaniem rzeczowym 
i finansowym zadań inwestycyjnych na 
terenie miasta i gminy Zbąszyń w 2015r.,
-  P r o j e k t a m i ,  k t ó r e  o t r z y m a ł y  
dofinansowanie Unii Europejskiej, jakie 
inwestycje już zrealizowano, jakie są 

w toku realizacji i jakie inwestycje są 
przygotowywane.
- Wysłuchała informacje dyrektorów 
Zbąszyńsk iego Cent rum Kul tury  
i Zbąszyńskiego Centrum Sportu, Turystyki 
i Rekreacji z wykonania planu zadań 
i realizacji budżetu w 2015r.,
- Wysłuchała sprawozdania w zakresie 
udzielonych dodatków mieszkaniowych, 
realizacji poboru podatków oraz opłatami 
za lokale.
- Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej 
przedstawiła informację z wykonania 
planu zadań i realizacji budżetu w 2015r.
- Oceniła realizację budżetu oświaty, 
szkół, przedszkoli, subwencji oświatowej. 
Zapoznała się z kosztami gminy 
wynikającymi z niedofinansowania  
oświaty przez budżet państwa.
-  Spotkała  s ię  z  Komendantem 
Komisariatu Policji w Zbąszyniu oraz 
Komendantem Powiatowym Policji na 
temat bezpieczeństwa publicznego na 
terenie Gminy Zbąszyń.  
Wysłuchano informacji dotyczącej 
rea l i zac j i  zadań Zak ładu Us ług  
Komunalnych, ściągalności czynszów 
mieszkaniowych i za lokale użytkowe, 
zbycie lokali mieszkalnych i użytkowych, 
ustawie dotyczącej zbiórki i segregacji 
odpadów.
- Komisja wysłuchała sprawozdania 
z działalności Komisji Mieszkaniowej.
K o m i s j a  z a j m o w a ł a  s i ę  t a k ż e  
opiniowaniem projektów uchwał. 
Komisja Oświaty, Zdrowia, Sportu, 
Kultury i Pomocy Społecznej
Tematyka posiedzeń Komisji obejmowała 
m.in. następujące zagadnienia:
·Działalność jednostek podległych: 
Sprawozdania z działalności ZCK, 
ZCSTiR, OPS , Gminnej Komisji 
R o z w i ą z y w a n i a  P r o b l e m ó w  
Alkoholowych,
·Funkcjonowanie szkół na terenie Gminy 
– wizytacja placówek oświatowych na 
terenie Gminy.
·Stan i  wykorzys tanie obiektów 
sportowych i rekreacyjnych – plany 
rozwoju obiektów sportowych.
·Analiza dotycząca ścieżek i szlaków 
rowerowych – stan szlaków rowerowych, 
perspektywy tworzenia nowych,  
możliwości oznakowania szlaków 
rowerowych i stworzenia mapy tras 
rowerowych Gminy Zbąszyń.
·Współpraca Gminy Zbąszyń z miastami 
partnerskimi.
·Analiza i wykonanie budżetu na 2015 
rok.
·Przejawy wykluczenia społecznego 
mieszkańców naszej gminy. Prezentacja 
możliwych form pomocy.
·Funkcjonowanie służby zdrowia – 
potrzeby w zakresie służby zdrowia, 
jakość świadczonych usług medycznych w 
Gminie Zbąszyń.
·Podsumowanie sezonu turystycznego, 
sprawozdanie z przeprowadzonych 

imprez w trakcie sezonu letniego.
Komisja Rolnictwa, Gospodarki 
i Ochrony Środowiska Rady Miejskiej 
Zbąszynia
Tematyka posiedzeń komisji obejmowała:
1 . I n f o r m a c j a  p r z e d s t a w i c i e l a  
nadleśnictwa w sprawie szkód rolniczych 
spowodowanych przez zwierzynę leśną 
oraz w sprawie ochrony środowiska 
leśnego.
2. Ustalenia związane z funkcjonowaniem 
od II półrocza 2013 r. nowej ustawy 
dotyczącej zbiórki i segregacji odpadów.
3.Ocena stanu czystości wód jeziora oraz 
rzeki.
4. Informację dotycząca energi i  
odnawialnej.
5.Spotkanie z przedstawicielem koła 
łowieckiego na temat szkód rolniczych 
powodowanych przez zwierzynę leśną 
oraz sprawy ochrony środowiska leśnego.
6. Ocenę wykonania budżetu gminy za 
2015 rok.
7. Omówienie stanu zieleni miejskiej oraz 
zadrzewień.
8. Lustrację wodociągów i sprawozdanie 
ze stanu zaopatrzenia w wodę.
9.Omówienie stanu zieleni miejskiej oraz 
zadrzewień.
10.Lustrację wodociągów i sprawozdanie 
ze stanu zaopatrzenia w wodę.
11.Lustracja składowiska odpadów na 
terenie Gminy.
12.Spotkanie z przedstawicielami 
Gospodarstwa Rybackiego.
Komisje Rady zajmowały się także 
opiniowaniem projektów uchwał 
związanych z merytoryczną działalnością 
Komisji oraz rozpatrywały sprawy, 
problemy i wnioski kierowane do Komisji. 
Komisje odbywały także wspólne 
posiedzenia, na których opiniowały 
p r o j e k t y  u c h w a ł ,  w y s ł u c h a ł y  
sprawozdania rzeczowo - finansowe 
z wykonania przez gminę zadań z zakresu 
wspierania rodziny i systemu pieczy 
zastępczej za rok 2015 oraz Oceny 
Zasobów Pomocy Społecznej Gminy 
Zbąszyń za rok 2015, informację 
o przebiegu wykonania budżetu Gminy za 
I półrocze 2016 roku, informacji 
o kształtowaniu się wieloletniej prognozy 
finansowej oraz informacji o przebiegu 
wykonania planu finansowego instytucji 
kultury za I półrocze 2016 roku.
Odbyły się też wspólne wyjazdowe 
posiedzenia komisji między innymi - 
wizytacja rozbudowanej oczyszczalni 
ścieków w Zbaszyniu.
- wizytacja nowo powstałych oraz 
planowanych inwestycji na terenie Gminy 
Zbąszyń oraz sprawdzenie stanu 
przygotowania ośrodków do wypoczynku 
letniego
- obiektów sportowych i rekreacyjnych – 
plany rozwoju obiektów sportowych, 
wizytacja boisk, dyskusja na temat 
utrzymania i funkcjonowania obiektów 
sportowych.

Rada Miejska
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„Tajemniczy Zbąszyń”

„Tajemniczy Zbąszyń” to nazwa cyklu 
spotkań dla słuchaczy Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku w Zbąszyniu. Jest to 
a u t o r s k i  p r o j e k t ,  k t ó r e g o  
pomysłodawczynią jest Małgorzata 
Przybylska, członkini Zarządu UTW. 
 W koordynacji działań pomagają jej inni 
członkowie stowarzyszenia: m.in. Anita 
Rucioch-Gołek i Joanna Przybylska, 

a także inni mieszkańcy Zbąszynia, 
przedstawiciele różnych instytucji 
i organizacji. Pierwsze spotkanie z cyklu 
odbyło się na dworcu kolejowym w 
Zbąszyniu. "Tajemniczy Zbąszyń" to cykl 
bezpłatnych spotkań dla seniorów 
poznających historyczne tajemnice 
Z b ą s z y n i a  w  o k o l i c z n o ś c i a c h  
niecodziennych. Spotykamy się bowiem 

wieczorami w miejscach szczególnie 
ważnych dla historii Zbąszynia. Spotkania 
połączone są z historycznym wykładem, 
a także, co bardzo ważne dla idei projektu 
– z dyskusjami samych seniorów, ich 
wspomnieniami związanymi z tymi 
miejscami. W planach jest zaproszenie do 
k o l e j n y c h  s p o t k a ń  l o k a l n y c h  
regionalistów - miłośników historii Ziemi 
Zbąskiej. Popularność „Tajemniczego 
Zbąszynia” przerosła oczekiwania 
samych koordynatorek: na zajęcia 
przyszło prawie 40 słuchaczy. Ostatnio 
zwiedzano kościół w Zbąszyniu. Nikt nie 
ma wątpliwości, że zbąszyński kościół jest 
piękny - dziś jest w naszym regionie perłą 
architektury neobarokowej. Tym razem 
przewodnikiem była Małgorzata 
Przyby l ska,  mi łośn iczka h i s tor i i  
regionalnej. Po wykładzie przyszedł czas 
na spotkanie przy herbatce i kawie w 
kawiarni „Hildegarda” prowadzonej 
przez Stanisławę Zbierską, która również 
jest jedną ze słuchaczek UTW. 

Anita Rucioch-Gołek

Wybitny Zbąszynianin Stefan Garczyński

W Muzeum Ziemi Zbąszyńskiej 
i Regionu Kozła w ostatnim tygodniu 
listopada, odbył się cykl wykładów o 
S te fan ie  Garczyńsk im i  j ego  
najsłynniejszym dziele „Anatomia 
Rzeczpospolitej”. 
 Prelekcję poprowadził Patryk Misiewicz, 
mieszkaniec gminy Zbąszyń, aktywnie 
uczestniczący w wielu projektach 
i działaniach na rzecz Zbąszyńskiego 
Centrum Kultury. Postać Stefana 
Garczyńskiego, wojewody poznańskiego 
oraz właściciela Zbąszynia, jest mniej lub 
bardziej znana. Nie mniej jednak, Pan 
Patryk postanowił przedstawić go 
w nieco inny sposób, bardziej dostępny 
dla młodego pokolenia. Stąd pomysł na 

prelekcje z udziałem młodzieży 
z naszych szkół. Wydaje się, że pomysł 
tym bardziej przypadł młodzieży do 
gusty,  że już pierwszego dnia 
z entuzjazmem przywitali przewodnika, 
przebranego w strój z epoki, który 
niczym naoczny świadek czasów rodziny 
Garczyńskich, przeniósł obecnych 
w Muzeum młodych ludzi, o ponad 250 
lat w przeszłość. Przedstawione zostały 
ciekawostki i anegdoty z życia 
prywatnego wojewody poznańskiego, 
ale także bogate życie polityczne, jak 
również bardzo istotna rola polityka 
w h i s tor i i  Kró les twa Pol sk iego 
w I połowie XVIII wieku. 

Urszula Bordych

Oferta dla 
niewidomych 
i słabowidzących 
Biblioteka Publiczna w Zbąszyniu 
p r z y s t ą p i ł a  d o  p r o j e k t u  
„Wypożyczalnia odtwarzaczy cyfrowej 
k s i ą ż k i  m ó w i o n e j  d l a  o s ó b  
niewidomych i słabowidzących – 
Edycja 2016” realizowanego przez 
Stowarzyszenie Pomocy Osobom 
Niepełnosprawnym „Larix” im. 
Henryka Ruszczyca. 
Projekt jest dofinansowany przez 
Ministra Kultury i  Dziedzictwa 
Narodowego. W ramach projektu 
biblioteka otrzymała nieodpłatnie 
urządzenie Czytak Plus, które jest 
przystosowane do obsługi przez osoby 
niewidome i słabowidzące. Będzie 
istniała możliwość wypożyczenia 
„Czytaka”. Placówka otrzymała zbiór 
ponad 1200 cyfrowych książek 
mówionych. Urządzenie przypomina 
ś r e d n i e j  w i e l k o ś c i  t e l e f o n  
bezprzewodowy. Dzięki wsparciu 
Ministra Kultury Czytelnicy z dysfunkcją 
wzroku będą mieć łatwiejszy dostęp do 
k s i ą ż e k  n a g r a n y c h  w  p o s t a c i  
audiobooków. Są to najwybitniejsze 
książki z literatury polskiej i światowej, 
także proza najnowsza i książki 
popularnonaukowe, które wcześniej nie 
były dostępne w formie audiobooków. 

Anita Rucioch-Gołek
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Nikt nam nic nie da za darmo
W jaki sposób ustrzec się przed 
zawarciem niekorzystnej umowy i jak 
można od niej odstąpić – radził 
Ireneusz Józefowski, powiatowy 
rzecznik konsumentów w Nowym 
Tomyślu.
W spotkaniu, które odbyło się w środę 
7 grudnia w siedzibie OSP w Zbąszyniu, 
wzięli udział członkowie stowarzyszenia 
„WAMO”. Prezes organizacji Violetta 
Łodyga już po raz kolejny zorganizowała 
spotkanie o takiej tematyce.  Na co dzień 
sama stara się pomagać osobom 
pokrzywdzonym. Jak podkreśla, 
pomimo apeli i przestróg, ciągle jest 
sporo osób, które padają ofiarami 
oszustów.  Potwierdza to także 
I. Józefowski.
– Najwięcej niekorzystnych umów 
do tyczy  u s ług  ene rge t ycznych  
i  te lekomunikacyjnych – mówi 
I. Józefowski. - Osoby, które nam je 
proponują wmawiają, że reprezentują 
naszego obecnego dostawcę. Często 
okazuje się, że w umowie jest zapis, że 
w ł a ś n i e  r e z y g n u j e m y  
z dotychczasowych usług, zgadzając się 
na gorsze warunki. Ludzie rzadko czytają 
plik dokumentów, w których zawarte są 
bardzo istotne treści.
Mamy dwa tygodnie na zerwanie 
umowy
Tego typu umowy najczęściej zawierane 
są poza siedzibą firmy. Dlatego warto 
pamiętać, że w takim przypadku mamy 
14 dni  na odstąpienie od nich. Jak 
podkreśla I. Józefowski oszuści i to 
próbują nam uniemożliwić, wpisując 
w umowie zupełnie inną datę, np. 
o miesiąc wcześniejszą niż dzień jej 
zawarcia. Rzecznik przestrzega też, by 
nie brać udziału w darmowych 
badaniach czy prezentacjach, z których 
ludzie często wychodzą ze sprzętem o 
zawyżonej wartości, który spłacają 
później przez wiele lat.

– Powinniśmy się kierować zasadą, że 
nikt nam nic nie da za darmo  - podkreśla 
rzecznik. -Osoby, które trudnią się tego 
typu sprzedażą są do tego doskonale 
przeszkolone. Wiedzą komu są w stanie 
co wcisnąć. Znajomy zapierał się, że na 
pewno nic nie kupi na takich badaniach, 
a wrócił z urządzeniem za 2,5 tys. zł. 
Jedna z moich klientek do dziś ma koc 
i nierozpakowany komplet garnków, 
które wylosowała, za które spłaca 
wysokie odsetki.
– Sama zapisałam się na szkolenie osób, 
którzy trudnią się tego typu sprzedażą, by 
przekonać się w jaki sposób są do tego 
przygotowywani. Byłam przerażona – 
mówi pani Violetta. - To wyglądało jak 
teatr. Teraz nie dziwię się, że takie osoby 
są w stanie sprzedać wszystko. Swoje 
potencjalne ofiary odizolowują od grupy, 
by łatwiej nimi manipulować.
Długi w spadku
Rzecznik uczulał też, by nie przyjmować 
pochopnie spadku, w którym nie ma 
nieruchomości. Może się bowiem 
okazać, że odziedziczymy gigantyczne 
długi, które będą ciążyć nie tylko na nas, 
ale też naszych dzieciach. Przypomniał, 
że mamy pół roku na odrzucenie 
niechcianego spadku. Tylko w ten sposób 
możemy uniknąć ścigania przez firmy 

w i n d y k a c y j n e ,  t r u d n i ą c e  s i ę  
skupowaniem długów.  By nas bardziej 
nastraszyć często przyjmują one nazwy 
typu kancelaria windykacji sądowej, 
którą, zdaniem rzecznika, można równie 
szybko zarejestrować jak i wykreślić 
z  r e j e s t r u .  S k ą d  w i e d z ą ,  ż e  
odziedziczyliśmy spadek? Według 
I . J ó ze fowsk i e go  w ie l e  danych  
wycieka...z urzędów. Oszukiwani 
jesteśmy też podczas kupowania przez 
internet, a w takich transakcjach prym 
wiodą, zdaniem rzecznika, mieszkańcy 
Zbąszynia i Opalenicy.
– Często towar jest słabej jakości 
,uszkodzony i trudno udowodnić kto za 
to odpowiada – mówi I. Józefowski. -
Sprzedawca i kurier umywają ręce, 
pozostawiając z problemem klienta. 
Dlatego lepiej dołożyć kilka złotych 
i kupić daną rzecz w sklepie, najlepiej 
miejscowym. Pamiętajmy jednak, że po 
zapłacie nie możemy towaru zwrócić. 
Jeżeli tak się dzieje to jest to tylko 
i wyłącznie dobra wola sprzedawcy.
Kolejna rzecz, o której warto pamiętać 
to, by nie ubezpieczać sprzętów 
i kredytów, bo to zdaniem rzecznika 
pieniądze wyrzucane w błoto.

Danuta Rzepa

Ireneusz Józefowski i Violetta Łodyga

Teatr S w wielu odsłonach
Do końca roku w Bibliotece Publicznej 
w Zbąszyniu można zwiedzać 
niezwykłą wystawę fotograficzną pt. 
„Odsłony Teatru "S".
Podczas otwarcia ekspozycj i  –  
4 listopada – można było obejrzeć nie 
tylko fotografie, ale też filmy ze spektakli, 
prób i przedsięwzięć teatralnych z 
ostatnich lat działalności zbąszyńskiej 
sceny plastycznej. Więcej zdjęć się nie 
zmieściło, a byłoby co pokazywać, bo to 

prawie trzydzieści lat pracy. Jak pisze na 
swojej stronie internetowej  Ireneusz 
S o l a r e k :  „ Po c z ą t k i  Te a t r u  " S "  
Zbąszyńskiej Sceny Plastycznej sięgają 
1989 roku, kiedy został wystawiony 
pierwszy spektakl "Autoportrety"- 
widowisko oparte na pomysłach 
plastycznych przyjaciół Ireneusza 
i Katarzyny Solarków twórców Teatru 
"S".”Tak więc od dwudziestu siedmiu lat 
mieszkańcy Zbąszynia i okolic mają 

niezwykłą okazję obcować z tą „sztuką 
n o w o c z e s n ą ”  -  r e a l i z a c j a m i  
artystycznymi Teatru „S”. Sztuka to w 
najlepszym wydaniu, bo jej twórca, 
Ireneusz Solarek, jest artystą: m.in. 
malarzem, grafikiem, scenarzystą 
i reżyserem. Jest perfekcjonistą. Dba o 
każdy szczegół swych artystycznych 
realizacji. Dlatego na spektakle przez 
niego reżyserowane przychodzą tłumy, a 
na premierze Teatru „S” po prostu trzeba 
być. I to nie tylko dobrze pojmowany 
snobizm, to też pewien rodzaj 
uzależnienia.     Anita Rucioch-Gołek
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Muzeum inne niż wszystkie

Od zawsze nosiliśmy w sobie potrzebę 
gromadzenia przedmiotów. Od 
zawsze z sentymentem podchodzimy 
do rzeczy, które są nam najdroższe. 
Prócz gromadzenia ich w domowych 
zakamarkach, na strychach lub 
w piwnicach, chętnie także je 
udostępniamy. Prezentujemy innym 
przedmioty, które dla nas są bezcenne.

Region bogaty w tradycje
Zbąszyń i najbliższe okolice to region 
bogaty w tradycje. Zbąszyń to cymper, to 
obrzęd weselny, oczepiny czy pulter. To 
tradycyjne potrawy, przyśpiewki czy 
melodie. To kapela ludowa z kozłem 
białym na czele czy najdłużej trwające  
wesele,  czyli „Wesele Przyprostyńskie”. 
Niewątpliwie obfitość występowania 
tych elementów spowodowała chęć 
podjęcia próby powołania do życia 
Muzeum Ziemi Zbąskiej, pierwszego 
regionalnego muzeum na wsi polskiej.
W 1935 roku, na konferencji nauczycieli 
rejonu zbąszyńskiego w Łomnicy, 

Antonina Woźna, nauczycielka ze szkoły 
p o d s t a w o w e j  z  P r z y p r o s t y n i ,  
p rzeds tawi ła  re fe ra t  na  temat  
regionalnych s t rojów ludowych 
i zaprezentowała folklor wraz z grupą 
taneczną i kapelą koźlarską. Na 
konferencji podjęta została bardzo 
istotna, jak się później okazało, uchwała 
o pielęgnowaniu i zachowaniu pamiątek 
przeszłości. I tak zrodził się pomysł 
utworzenia muzeum.
Niespełna dwa lata później, podczas 
kolejnej konferencji nauczycielskiej, idea 
ta zaczęła się urzeczywistniać. Powołany 
został „Komitet Trzech”, w skład którego 
weszli kierownicy zbąszyńskich szkół: 
Stefan Wojciechowski, Józef Kapelczak 
i Jan Tomiński,  którzy mieli za zadanie 
zbadać warunki do utworzenia muzeum 
w szkole w Przyprostyni. Pozytywna 
opinia spowodowała powstanie 
K o m i t e t u  Z a ł o ż e n i a  M u z e u m  
Regionalnego Ziemi Zbąskiej z prezesem 
Antonim Lubińskim na czele. Powołani 
z o s t a l i  r ó w n i e ż  c z ł o n k o w i e  

odpowiedzialni za poszczególne działy 
muzeum, w tym Antonina Woźna, 
zajmująca się etnografią.
Samo Muzeum składało się wówczas 
z dwóch pomieszczeń. Prezentowano 
w nich prócz rodzimego folkloru, także 
numizmatykę, prehistorię, przyrodę oraz 
z b i o r y  d o t y c z ą c e  Po w s t a n i a  
Wielkopolskiego.
Pierwsze takie muzeum na wsi
Otwarcie Muzeum Regionalnego Ziemi 
Zbąskiej w Przyprosytyni nastąpiło 20 
lutego 1938 roku. Przedstawiciele władz 
wojewódzkich i powiatowych byli pod 
ogromnym wrażeniem zaangażowania 
miejscowej społeczności. Uroczystość 
uświetni ło przygotowane przez 
Antoninę Woźną widowisko ludowe pt. 
„Wesele Przyprostyńskie”. Ministerstwo 
Wyznań Religijnych i Oświecenia 
Publicznego mocno wsparło inicjatywę 
powstania Muzeum. Jeszcze tego 
samego roku,  6  paźdz ie rn ika ,  
w Przyprostyni odbył się zjazd 
in spek to rów szko lnych  ok ręgu  
poznańskiego. Zaprezentowano między 
innymi prężnie rozwijająca się placówkę 
muzealną w tej wsi.
Oczywiście planowano dalszy rozwój 
muzeum oraz rozszerzenie badań 
naukowych w regionie. Niestety, plany te 
pokrzyżował wybuch II wojny światowej. 
W czasie okupacji hitlerowskiej 
większość zbiorów zaginęła lub została 
zniszczona przez Niemców. 30 procent 
eksponatów lub dokumentów zostało 
zabezpieczonych i dobrze ukrytych 
przez miejscowych nauczycieli. Po 
zakończeniu wojny muzeum nie zostało 
odtworzone. Przynajmniej nie od razu 
i nie w tym samym miejscu.
Pomogli harcerze
Niespełna 10 lat po wojnie na terenie 
Zbąszynia bardzo aktywnie zaczęli 
działać harcerze. I to właśnie od nich 
wyszła inicjatywa zorganizowania 
wystawy ocala łych eksponatów 
z dawnego muzeum w Przyprostyni. 
Ogromnym wsparciem dla nich i ich 
pomysłu okazali się nauczyciele ze 
Zbąszynia: E. Liczbański i F. Zierke, 
którzy wspólnymi siłami doprowadzili do 
otwarcia wystawy w wieży bramnej. 
Zorganizowano dwie wystawy. W 1950 
roku w wieży wjazdowej oraz w 1953 
roku w budynku Szkoły Podstawowej nr 
2. Wystawy dotyczyły historii miasta oraz 
lokalnego regionalizmu. W skład wystaw 
weszły także eksponaty ocalałe po 
Muzeum z Przyprostyni. Działania te 
pokazały, że istnieje konieczność 
odtworzenia muzeum w Zbąszyniu. 
Dzięki zaangażowaniu władz miejskich 
i  powia towych  o raz  wspa rc iu  

Budynek byłej Szkoły Ewangelickiej, początek XX wieku.
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finansowemu Prezydium Miejskiej Rady 
Narodowej w 1958 roku powstał projekt 
a d a p t a c j i  B a s z t y  n a  m u z e u m  
etnograficzne. Rozpoczęły się prace 
remontowe, których głównym celem 
było odtworzenie Baszty.
Uroczyste otwarcie nowego muzeum 
nastąpi ło 17 l ipca 1965 roku.  
Kierownictwo placówki powierzono 
Franciszkowi Zierke.
W 1966 roku Muzeum Regionalne Ziemi 
Zbąszyńskiej przeszło pod patronat 
oddziału Polskiego Towarzystwa 
Turystyczno – Krajoznawczego. Dzięki 
j e g o  z a a n g a ż o w a n i u  m u z e u m  
powiększyło swe zbiory niemal 
dwukrotnie. Na Baszcie odbywały się 
lekcje historii, odczyty i prelekcje 
w ramach „Wieczorów Zbąszyńskich”, 
które gromadziły licznych słuchaczy. 
Muzeum rozrastało się w szybkim 
tempie. W związku z tym próbowano 
zaadaptować pomieszczenia piwniczne. 
Odbyła się tam także wystawa o historii 
miasta. Jednak z powodu panujących 
w piwnicach warunków nie można było 
tam przechowywać eksponatów.
Muzeum w Baszcie aktywnie zaczęło 
współpracować z Muzeum Narodowym 
w Poznaniu. Na przestrzeni kilku lat w 
Baszcie miały miejsce wystawy czasowe, 
n p .  w y s t a w a  b r o n i  p a l n e j  
z najdawniejszych czasów, wystawa 
o Powstaniu Wielkopolskim czy wystawa 
„Wrzesień 39”.
 Uratowali Basztę
Lata 80-te to przede wszystkim prace 
nad ra towaniem Basz ty.  S łaba 
wytrzymałość drewnianych stropów 
i duże zawilgocenie, szczególnie dolnej 
części, zmusiło kierownictwo do 
podjęcia odpowiednich kroków. 
Korzystając z odpowiednich środków 
finansowych, przystąpiono do prac 
remontowych oraz rekonstrukcji wieży 
bramnej, odtwarzając także fosę. Po 
remoncie, we wrześniu 1985 roku, 
ponownie otwarto Muzeum w Baszcie. 
Remont przywrócił dawny blask temu 
miejscu.
Do końca lat 90-tych mogliśmy 
podziwiać przestrzeń muzealną oraz 
g romadzone l i czn ie  eksponaty  
w Baszcie. Nadal bardzo pilną potrzebą 
była przestrzeń, której w Baszcie było 
niestety coraz mniej. 
W 2000 roku zbąszyński oddział PTTK-u 
został rozwiązany, a zbiory zostały 
przekazane Zbąszyńskiemu Centrum 
Kultury, które zorganizowało wystawy 
czasowe: W 2000 roku wystawę 
„Zbąszyń na starych fotografiach”. 
W 2001 roku „Kapliczki i krzyże 
przydrożne” i w następnym roku 

wystawę „Pradzieje Ziemi Zbąszyńskiej”.
Eksponaty na Rynku
W kwietniu 2004 roku zostało otwarte 
Muzeum Ziemi Zbąszyńskiej i Regionu 
Ko z ł a  n a  Ry n k u .  W  z w i ą z k u  
z przeniesieniem oddziałów szkolnych 
0 – w y c h  d o  b u d y n k u  S z k o ł y  
Podstawowej, ówczesny burmistrz 
Zbąszynia Rafał Suchorski, zdecydował 
o przekazaniu obiektu Zbąszyńskiemu 
Centrum Kultury w celu utworzenia 
Muzeum Ziemi Zbąszyńskiej i Regionu 
Kozła. Okazały budynek dawnej szkoły 
ewangel ick ie j  oraz powojennej  
„podstawówki” okazał się idealnym 
miejscem. Został zaadaptowany na 
nowe miejsce ekspozycyjne zbiorów 
historycznych, dotyczących Ziemi 
Zbąszyńskiej i całego „Regionu Kozła”, 
które były gromadzone od niemal 
półwiecza.
Pracownicy Zbąszyńskiego Centrum 
K u l t u r y  s a m i  p r z y g o t o w a l i  
i zorganizowali ekspozycje. Nieoceniona 
okazała się pomoc Pana Zenona 
Matuszewskiego, Pana Wacława 
Czuchwick iego ,  Pana  Mar i ana  
A n d r z e j a k a ,  Pa n a  K a z i m i e r z a  
Olejniczaka oraz Pana Marka Modrzyka. 
Przy pierwszej renowacji strojów 
ludowych z Muzeum współpracowała 
Pani Katarzyna Adamczak. Do dziś 
placówka korzysta z pomocy członkini 
„Wesela Przyprostyńskiego” Pani Janiny 
Centkowskiej. Stroną estetyczną 
wszystkich ekspozycji muzealnych 
zajmuje się artysta plastyk Ireneusz 
Solarek.
Wystawy, spotkania i koncerty
Muzeum jest częścią Zbąszyńskiego 
Centrum Kultury. Jest otwarte na różne 
działania i inicjatywy. Przez cały rok 
odbywają się tu wystawy, ciekawe lekcje 
historii, spotkania z twórcami ludowymi, 
ekspozyc je  rękodz ie ła ,  rzeźby,  
malarstwa i fotografii. Od 8 lat 
prowadzone są także warsztaty dla dzieci 
s zko lnych ,  g łówn ie  z  t r adyc j i  
wielkanocnych i bożonarodzeniowych. 

Od kilku lat organizowana jest także 
„Noc Muzeów ”.  Podczas  tego  
wydarzenia na zwiedzających zwykle 
czeka mnóstwo atrakcji np.: nocne 
zwiedzania podziemi kościoła, koncerty 
muzyki  poważnej  czy wystawy 
tematyczne dotyczące historii naszego 
miasta. Szczególne miejsce w kalendarzu 
imprez w muzeum zajmują takie 
wydarzenia jak: Międzynarodowe 
Spotkania Artystyczne „Experyment”, 
które odbywają się nieprzerwanie od 
2001 roku. Pomieszczenia muzeum 
adaptowane są w tym czasie przez 
artystów jako przestrzeń wystawowa 
i koncertowa. Do końca okresu letniego 
można zwiedzać wystawy sztuki 
współczesnej, które wplecione są w stałe 
muzealne ekspozycje. Muzeum włącza 
się również w organizowanie Biesiad 
Koźlarskich. Zwykle pierwszy dzień 
biesiady odbywa się właśnie tam. 
Prezentujemy miejscowych twórców 
ludowych, są okazjonalne wystawy, 
pokazujemy miejscowe zwyczaje, jak 
„Pulter” czy „Oczepiny”.
Przygotowywane są także degustacje 
regionalnych potraw przez lokalne Koła 
Gospodyń Wiejskich.
W ciągu roku, Muzeum przyjmuje kilka 
tysięcy zwiedzających i prowadzone 
statystyki potwierdzają, że ich liczba 
z roku na rok rośnie.
Rola Muzeum na terenie gminy Zbąszyń 
spełnia się zatem idealnie. Nie ma nic 
piękniejszego jak połączenie tradycji ze 
współczesnością. Wypełniania się tego 
co stare, z tym co nowe i jeszcze 
nieodkryte.

              Urszula Bordych
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 Tydzień Pluszowego Misia. Warto mieć pluszaka!
Tydzień Pluszowego Misia to okazja, by 
w Bibliotece Publicznej w Zbąszyniu 
zagościli najmłodsi czytelnicy.  
Od poniedziałku do piątku (choć na 
całym świecie obchodzi się tylko Dzień 
Pluszowego Misia) -  tydzień  obfitował  
w ciekawe zajęcia i zabawy, w których 
uczestniczyły przedszkolaki z gminy 
Zbąszyń i uczniowie SOSW w Zbąszyniu. 
W bibliotece czekał na dzieci i witał ich 
duży miś. 
Miś pluszowy kojarzony jest z beztroskim 
dzieciństwem. To przyjaciel do zabawy, 
ktoś, komu można się zwierzyć. 
Powiernik naszych sekretów i tajemnic.
Historia pluszowego misia sięga roku 
1920. Wiąże się  z tym opowieść 
o małym niedźwiadku, który został  
u r a t o w a n y  p r z e z  ó w c z e s n e g o  
prezydenta Stanów Zjednoczonych, 
Teodora Roosevelta. Całą relacje z tego 
zdarzenia opisał i zilustrował pewien 
dziennikarz z waszyngtońskiej gazety. 
Opowieść ta szybko się rozeszła, 
a sklepikarze stworzyli zabawki 
w kształcie misia, co okazało się 
znakomitym pomysłem. Od tamtej pory 
aż do dziś misie to jedna z najbardziej 
powszechnych i ulubionych zabawek 
wszystkich dzieci.
Misie są bohaterami wierszyków, bajek, 
filmów, piosenek. Do tych najbardziej 
znanych należą: Kubuś Puchatek, Miś 
Uszatek, Miś Paddington czy Koralgol. 
Misie te dzieci mogły obejrzeć na 
przygotowanej dla nich prezentacji 
mult imedialnej .  Oprócz mis iów 
b a j k o w y c h  p o z n a ł y  t e ż  ż y c i e  
prawdziwych niedźwiedzi.  

Przedszkolaki bardzo chętnie wychodziły 
na środek sali, by zaprezentować swojego 
ulubionego pluszaka. Tańczyły do 
piosenki „Pluszowy miś”, zamieniły się 
też w małe niedźwiadki, które lubią 
miód, wspinają się po drzewach, a zimą 
zapadają w zimowy sen. Nie zabrakło 
ciekawostek o misiach bajkowych i o tych 
prawdziwych żyjących na świecie. Skoro 
spotkanie było w bibliotece, to 
oczywiście  musiało być głośne czytanie 
bajek. Tym razem w nieco innej odsłonie. 
Opowiadanie o niedźwiadkach zostało 

przedstawione w formie teatrzyku 
Kamishibai. Przepiękne ilustracje do 
bajki stworzyła bibliotekarka Magdalena 
Rożek. Imprezie towarzyszyła wystawa 
książek o misiach, które znaleźć można 
na bibliotecznych półkach. Na drogę 
wszystkie dzieci otrzymały lizaki 
w kształcie misia. Dziękujemy wszystkim 
za przybycie i zapraszamy za rok! Projekt 
„Ty d z i e ń  P l u s z o w e g o  M i s i a ”  
koordynowała Katarzyna Tobys, której 
pomagała Daria Klorek.

Anita Rucioch - Gołek

Seniorzy z UTW w Teatrze Wielkim
Słuchacze Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku w Zbąszyniu, który działa przy 
Bibliotece Publicznej pod honorowym 
patronatem Burmistrza Zbąszynia  
wyjechali do Teatru Wielkiego 
w Poznaniu, aby zobaczyć "Traviatę" 
Giuseppe Verdiego. "Traviata" to 
klasyczna, jedna z najbardziej znanych, 
opera, historia miłości nieszczęśliwiej 
pewnej paryskiej kurtyzany. To opowieść 
pełna dramatycznych splotów akcji 
i romantycznych uniesień. Przepiękne 
arie operowe w wykonaniu poznańskich 
solistów zrobiły na słuchaczach 
niezapomniane wrażenie. Wyjazd 
zorganizowała Małgorzata Przybylska, 
która opiekuje się na co dzień sekcją 
miłośników muzyki klasycznej. Sekcja ta 
m.in. systematycznie bierze udział 
w  koncer tach  o rgan izowanych  

w Filharmonii Folkloru Polskiego 
w Zbąszyniu. W wyjeździe do opery 
brało udział czterdzieści osób. Niektórzy 

z seniorów po raz pierwszy mieli okazję 
zobaczyć na żywo spektakl operowy. 
Były owacje na stojąco!

Anita Rucioch-Gołek
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Turniej Tenisa Stołowego w Zbąszyniu 
W sobotę, 5 listopada w hali 
„Zbąszynianka” spotkali się miłośnicy 
tenisa stołowego. W zawodach wzięło 
udział 57 zawodników z miejscowości 
takich jak: Babimost, Błotnica, Wijewo, 
Podmokle Wielkie, Radoszyn, Sława, 
Radomierz, Kuślin, Siekowo, Łagowo, 
Grodzisk Wielkopolski, Kaszczor, 
Świebodzin, Radoszyn, Starkowo, 
Kręcko, Nowe Kramsko, Jarocin, 
Przyprostynia, Perzyny, Zbąszynek 
i Zbąszyń. Część zawodników startuje w 
Zbąszyniu regularnie, niektórzy wzięli 
udział w zawodach po raz pierwszy. 
Turniej tenisa stołowego co roku cieszy 
się dużą popularnością, frekwencja na 
zawodach jest bardzo wysoka.
Rozgrywki były prowadzone w pięciu 
kategoriach: kobiety, chłopcy szkoły 
p o d s t a w o w e ,  c h ł o p c y  s z k o ł y  
gimnazjalne, mężczyźni do lat 45 oraz 
mężczyźni powyżej 45 lat. Mecze 
rozgrywano w grupach, systemem każdy 
z każdym, do 3 wygranych setów. 
Najlepsi zawodnicy awansowali do 
dalszego etapu mistrzostw. Tam 
r y w a l i z o w a l i  j u ż  s y s t e m e m  
pucharowym, co oznacza, że porażka 
eliminowała z dalszej gry. Rywalizacja w 
kategorii szkół podstawowych i 
gimnazjalnych została rozstrzygnięta 
dzięki pojedynkom rozegranym w 
ramach jednej grupy.

 W zawodach wystartowały dwie 
dziewczyny - Roksana Nowak (Zbąszyń) 
o r a z  M a r t y n a  Tr o c h o l e p s z a  
(Przyprostynia). Lepsza w bezpośrednim 
pojedynku okazała się Martyna i to ona 
zdobyła tytuł Mistrzyni Zbąszynia w 
tenisie stołowym. Sympatycy tenisa 
stołowego z pewnością nie mogli 
narzekać na brak sportowych wrażeń. 
Trzeba przyznać, że zawodnicy 
prezentują bardzo wysoki poziom 
umiejętności. Często o zwycięstwie 
decydowały pojedyncze piłki. Na 
wszystkich uczestników czekały 
pamiątkowe dyplomy a na zakończenie 
najlepsi zawodnicy otrzymali statuetki.
Wśród zawodników z naszej gminy 
najlepsze miejsca zajęli :Tomasz Kasiński 

(Zbąszyń) był drugi wśród uczniów szkół 
podstawowych, a Kacper Bójko 
(Perzyny) i Hubert Kostera (Zbąszyń) 
zajęli odpowiednio trzecie i czwarte 
miejsce w kategorii gimnazjalistów. 

Tomasz Szczechowicz

Gospodarze najlepsi 

Osiem drużyn  z zaprzyjaźnionych 
parafii wzięło udział w Halowym 
Turnieju Piłki Nożnej Ministrantów im. 
Księdza Krzysztofa Kaczmarka, który 
o d b y ł  s i ę  2 6  l i s t o p a d a  
w „Zbąszyniance”. 
Uczestn ików powita ł  wikar iusz  
zbąszyńskiej parafii  ks. Radosław 
Ślendak. Zespoły zostały podzielone na 
dwie grupy. Do półfinałów awansowały  
cztery najlepsze drużyny, które rozegrały 
mecze o poszczególne miejsca. 
Spotkania trwały po 10 minut. Sędzią 

zawodów był  Wiesław Ciepielewski. 
Po zaciętej rywalizacji wyłonione zostały 
najlepsze drużyny. Zwyciężył zespół nr II 
z  Parafii p.w. NMP Wniebowziętej 
w Zbąszyniu  przed Parafią Św. Piotra 
w Okowach w Chobienicach i zespołem 
nr I z parafii zbąszyńskiej. Na czwartym 
miejscu uplasowała się  Parafia p.w. Św. 
Krzyża  Poznań Górczyn.
W zawodach wzięły udział też zespoły z: 
Parafii p.w. Św. Katarzyny we Wronkach, 
Parafii p.w. Św. Urszuli Ledóchowskiej 
we Wronkach, Parafii p.w. NMP 

Nieustającej Pomocy w Nowym Tomyślu
oraz trzecia drużyna  Parafii p.w. NMP 
Wniebowziętej w  Zbąszyniu.  
Trzy najlepsze drużyny otrzymały z rąk 
k s iędza  proboszcza  Zb ign iewa  
Piotrowskiego puchary, natomiast 
wszystkie zespoły otrzymały pamiątkowe 
dyplomy. Na uczestników czekał też 
poczęstunek przygotowany przez ks. 
proboszcza w Domu Katolickim. 
Organ i z a to r am i  t u rn i e j u  by l i :  
Zbąszyńskie Centrum Sportu, Turystyki 
i Rekreacji oraz Parafia pw. NMP 
Wniebowziętej w Zbąszyniu. 

Tomasz Szczechowicz
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Mikołajkowy turniej

Wielkimi krokami zbliżają się święta 
Bożego Narodzenia. W hali czuć dziś 
było świąteczną atmosferę a to za 
sprawą wieloboju mikołajkowego. 
W zawodach udział wzięły dzieci z klas 
I-III szkół podstawowych oraz pięciolatki 
z gminy Zbąszyń. Konkurencje sprawiały 

dzieciom wiele radości i satysfakcji a nie 
należały do najłatwiejszych. Oczywiście 
zawodnikom cały czas kibicował Św. 
Mikołaj. W imprezie uczestniczyło 
9  z e s p o ł ó w,  k t ó r y m i  o p r ó c z  
nauczycielek, opiekowały się Mikołajki 
z tutejszego gimnazjum i liceum. 

Udany początek sezonu

Zbąszynianki grające w ekstralidze 
unihokeja seniorek „Salming liga 
2016/2017” bardzo udanie rozpoczęły 
nowy sezon. W meczach  rozegranych 
w sobotę i niedzielę, 12 i 13 listopada 
z  k o l e ż a n k a m i  z  O ż a r o w a  
Mazowieckiego pokazały się z bardzo 
dobrej strony. Pojedynki zapowiadały się 
bardzo ciekawie, ponieważ zespoły 
zajmują sąsiadujące miejsca w tabeli. 
Początek sobotniego spotkania,  
r o z e g r a n e g o  p r z e d  w ł a s n ą  
publicznością, był bardzo udany dla 
naszego zespołu. Zbąszynianki zdobyły 
dość szybko dwie bramki i wydawało się, 
że wraz z upływem czasu będą 
kontrolować przebieg wydarzeń na 
boisku. Jednak przeciwnik opanował 
początkowe nerwy i  rozpoczął  
odrabianie strat. Pechowa dla nas 
okazała się ostatnia tercja, w której 
drużyna gości doprowadziła do remisu, a 
następnie dołożyła kolejne trafienia 
rozstrzygając całe spotkanie na swoją 
korzyść 6:5. Po ostatnim gwizdku 
rozegrana została seria dodatkowych 
rzutów karnych. W tym pojedynku 
lepsze okazały się zbąszynianki, 

wygrywając 3:2. Wyróżnienie dla 
najlepszej zawodniczki w drużynie PKS 
MOS Zbąszyń otrzymała Agnieszka 
Kozanecka-kapitan zespołu. Nasze 
unihokeistki udanie zrewanżowały się 
drużynie UKS Ambra Ołtarzew Ożarów 
Mazowiecki za porażkę w pierwszym 
meczu w niedzielne przedpołudnie. 
Początek spotkania był podobny do 
pierwszego meczu. Już w pierwszej 
minucie zbąszyńskie zawodniczki wyszły 
na prowadzenie, ale goście jeszcze przed 
przerwą doprowadzili do remisu. 
Kolejna tercja przyniosła dwie kolejne 
bramki dla PKS MOS-u Zbąszyń i jedno 
trafienie zawodniczek z Ożarowa. W 
ostatnich dwudziestu minutach 
po jedynku  nasz  ze spó ł  zag ra ł  
zdecydowanie lepiej niż w pierwszym 
spotkaniu. Nie stracił żadnej bramki, 
dwukrotnie pokonał bramkarkę gości, co 
pozwoliło zakończyć całe spotkanie 
wynikiem 5:2. Najlepszą zbąszyńską 
zawodniczką wybrana została Joanna 
Szelzchen. Całej drużynie i trenerowi 
należą się słowa uznania za wyniki 
pierwszych pojedynków, zespół PKS 
MOS Zbąszyń już na początku 

Wręczenia medali dla wszystkich 
dokonały: Kierownik Referatu Obsługi 
Placówek Oświatowych Monika Perz, 
Dyrektor ZSP Teresa Małycha, Dyrektor 
Przedszkola Lipowy Zakątek Sylwia 
Mazurkiewicz oraz oczywiście Św. 
Mikołaj. Najlepszą drużyną w klasach 
I-III okazali się uczniowie i uczennice 
ZSP w Zbąszyniu. 

 Tomasz Szczechowicz

Siatkarze PKS MOS Zbąszyń walczyli 
o ligowe punkty z zespołem MKS 
NOTEĆ Czarnków. Kibice obejrzeli 
ciekawe spotkanie z długimi akcjami i 
o b r o n a m i .  O b i e  d r u ż y n y  
zaprezentowały swoje umiejętności 
z a r ó w n o  w  a t a k u ,  j a k  
i obronie. Kibice nie mogli narzekać na 
brak wrażeń, o zwycięstwie decydował 
dziś tie break. Niestety lepsi okazali się 
goście wygrywając 15:11 w ostatniej 
partii, a całe spotkanie 3:2 /23-25, 25-
22, 25-21, 21-25, 11-15/. Zabrakło 
niewiele do wygranej ale cieszy postawa 
naszego zespołu, który prezentuje się 
coraz lepiej.      Tomasz Szczechowicz

III liga siatkówki

rozgrywek stracił bowiem dwie 
podstawowe zawodniczki. Z powodu 
kontuzji z walki o punkty wykluczone 
zostały Anna Borkowska i Elżbieta 
Kidoń. Marcin Hoffmann
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W Zbąszyniu odbyły się finały 
Wielkopolskich Igrzysk Młodzieży 
Szkolnej w Drużynowych Szachach. 
Miejscem zmagań najlepszych szkół 
z województwa była hala sportowa 
„Zbąszynianka”.  Do rywal izacj i  
przystąpiły 42 drużyny z 44, które 
u z y s k a ł y  a w a n s  z  e l i m i n a c j i  
powiatowych i miejskich, łącznie około 
250 zawodników i osób towarzyszących. 
Powiat nowotomyski reprezentowały 
szkoły  ZSP Zbąszyń oraz  ZSP 
Przyprostynia, powiat wolsztyński: SP3 
Wolsztyn oraz ZPSPiG Kopanica. 
Uroczystego otwarcia imprezy dokonali: 
prezes Szkolnego Związku Sportowego 
„Wielkopolska” Zdzisław Urbańczyk, 
burmistrz Zbąszynia Tomasz Kurasiński, 
wicestarosta nowotomyski –Tomasz 
Kuczyński, dyrektor ZSP Zbąszyń Teresa 
Małycha, Mistrz Polski Duchownych  ks. 
Mirosław Brzoza oraz gospodarz obiektu 
Tomasz Szczechowicz.
Zacięty pojedynek 
Turniej rozegrano na dystansie 9 rund, 
systemem szwajcarskim, tempo szachów 
szybkich P-15. Sześciogodzinne 
zmagan ia  p rzy  s zachownicach  
obfitowały w wiele ciekawych, pełnych 
emocji, zaciętych i trzymających 
w napięciu do końca pojedynków. Były 
gesty radości po zwycięstwach, były też 
łzy i smutek po porażkach. Od początku 
na czołowe pozycje wysunęły się zespoły 

Zbąszynianie srebrnymi finalistami

SP 17 Kalisz (mistrzowie poprzedniej 
edycji i 3 drużyna w Polsce) oraz 
gospodarze ZSP Zbaszyń (brązowi 
medaliści ubiegłorocznych finałów i 9 
drużyna Mistrzostw Polski). Obie ekipy 
gromiły swoich rywali, w końcu doszło 
do bezpośredniej konfrontacji. Zacięty 
pojedynek zakończył się remisem 2:2, 
choć trzeba przyznać, że to zbąszynianie 
byli bliżsi końcowego triumfu. Sprawa 
tytułu mistrzowskiego pozostawała więc 
dalej niewiadomą. Kolejne rundy to 
dalsze popisy młodych szachistów 
z Kalisza i Zbąszynia, obie ekipy gromiły 
swoich rywali z Poznania, Ostrowa 
Wlkp. Konina, Ślesina oraz Lusowa po 
4-0 lub 3,5-0,5. Obydwie drużyny 
wygrały po 8 spotkań, remisując 
w bezpośrednim pojedynku. O losach 
z ł o t ego  meda lu  mus i a ł a  w ięc  
rozstrzygnąć punktacja pomocnicza. W 
tej lepsi okazali się szachiści z Kalisza i to 
oni po raz kolejny mogli cieszyć się ze 
zwycięstwa. Zbąszynianie ponownie 
znaleźli się na podium, oczko wyżej niż 
przed rokiem, co najważniejsze 
z awansem do Finałów Ogólnopolskich! 
Zbąszynianie zagrali w następującym 
składzie: Olaf Mierzyński, Jakub 
Kuczyński, Mikołaj Stachecki, Roksana 
Nowak, Dawid Olszewski, Jonasz Kluj, 
Tytus Gołek oraz Zuzanna  Kuczyńska.
Przyprostynia też dobrze zagrała
Za plecami dwóch najlepszych drużyn 

toczyła się ogromnie zacięta walka 
o trzecie, premiowane awansem miejsce 
do finałów krajowych. W gronie szkół 
walczących o „pudło” były dwa zespoły z 
Poznania (SP 46 oraz Dwujęzyczna Pol-
Ang. PSP Poznań), SP1 Ostrów Wlkp., SP 
Lusowo, SP Kostrzyn Wlkp., SP3 Konin, 
ZSP2 Pleszew, ZSP Ślesin oraz zupełnie 
sensacyjnie nasz drugi reprezentant z 
powiatu - ZSP Przyprostynia. Młodziutka 
ekipa (uczniowie klas 2-5) z Przyprostyni 
jeszcze po 4 rundach dzieliła miejsce 3. 
Po 6 rundach była jeszcze w czołowej 
10-tce. Niestety trudy turnieju, brak 
doświadczenia i kondycji dał się we 
znaki. Ostatecznie uczniowie ZSP 
Przyprostynia (Miłosz Rucioch, Kamil 
Janowski, Bartosz Krystek, Lena  
Nowicka, Martyna Krystek oraz Mateusz 
Tomaszewski) ukończyli rywalizację na 
27 miejscu. 
Jubileuszowy rok 
Szachiści MKS Wicher Zbąszyń powoli 
kończą sezon 2016, jubileuszowy – 40. -
rok swojej działalności (uroczyste 
obchody odbędą się w przyszłym roku), 
rok pełen sukcesów, kilkadziesiąt medali 
rangi ogólnopolskiej, międzywoje-
wódzkiej, wojewódzkiej i powiatowej. 
W przyszłym roku będziemy mieli 
4 indywidualnych finalistów Mistrzostw 
Polski Młodzików, Juniorów oraz 
Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży 
(Roksana Nowak, Mikołaj Stachecki, 
Aleksandra Kubiak, Gabriela Polus). 
W finałach Ogólnopolskich zagrają też 
nasze szkolne drużyny, kwitnie nasza 
współpraca międzynarodowa (Zbąszyń – 
Poczdam, Zbąszyń – Majorka, jest 
możliwość nawiązania kontaktu z Anglią, 
Litwą i Czechami). Obecnie w klubie 
trenuje około 70 zawodników, w tym 
wielu obiecujących juniorów. Czego 
chcieć więcej? Miejmy nadzieję, że 
przyszły rok będzie przynajmniej tak 
dobry jak obecny!

Robert Goździewicz

Nasze zawodniczki na podium
Paulina Laskowska z Obry Zbąszyń 
wywalczyła pierwsze miejsce  podczas  
Mistrzostw Polski Seniorek w Boksie, 
które rozegrane zostały w Grudziądzu. 
W rywalizacji wzięły udział zawodniczki 
z 22 klubów z całej Polski reprezentujące 
13 okręgowych związków bokserskich. 
W klasyfikacji indywidualnej tuż za 
Pauliną uplasowały się  Anita Raczyńska 
– Skorpion Szczecin i Antonina 
Lemańska –WDA Świecie. W klasyfikacji 
okręgowej Obra Zbąszyń zajęła siódme, 

a w klasyfikacji klubowej – piąte miejsce  
za takimi klubami jak Skorpion Szczecin, 
Róża Karlino,  GKS Jastrzębie i SAKO 
Gdynia.
Sukces odnotowała też  Wiktoria 
Walentowska z Obry Zbąszyń , która 
zajęła 3 miejsce w zawodach zaliczanych 
do Pucharu Polski, także rozegranych 
w Grudziądzu. Warto podkreślić, że 
w turnieju uczestniczyli zawodnicy z 26 
klubów bokserskich z całej Polski.
Z kolei  Maciej Obrępalski, Miłosz 

Różycki  oraz Jagoda Śmiergała 
prowadzeni przez trenera Michała 
Dominika  reprezentowali zbąszyński 
klub w Ogólnopolskim Turnieju 
Bokserskim im. Jana Pawlaka, który 
rozegrany został w Lesznie. Wydarzenie 
z g romadz i ł o  k l uby  bok se r s k i e  
z województw: wielkopolskiego, 
lubuskiego, kujawsko-pomorskiego 
i pomorskiego. 

Michał Dominik 



X Memoriał Bokserski

W sobotę, 22 października w hali 
sportowej „Zbąszynianka” odbył się 
X  M e m o r i a ł  B o k s e r s k i  i m .  
Z. Szułczyńskiego i M. Akonoma. 
Uroczystego otwarcia imprezy dokonał 
Marek Orzechowski, Wiceburmistrz 
Zbąszynia, który życzył uczestnikom 
powodzenia w swoich walkach. 
Powitania zawodników dokonał także 
Zbigniew Akonom, Wiceprezes ds. 
boksu Klubu Sportowego „Obra” 
Zbąszyń. 
Na zawody przyjechali bokserzy z 17 
miejscowości: Poznania, Konina, 
Szamotuł, Wrocławia, Leszna,  Zielonej 
Góry, Sulechowa, Gorzowa Wlkp., 
Wałcza, Śremu, Gostynia, Chojny,  
Złotowa,  Szczecina,  Goleniowa oraz 
Kalisza. Licznie do zawodów stawili się 

także bokserzy z sekcji K.S. Obra 
Zbąszyń.
X  M e m o r i a ł  B o k s e r s k i  I m .  
Z. Szułczyńskiego i M.Akonoma należał 
do wyjątkowych. Organizatorzy 
dokonal i  wszelkich starań, aby 
jubileuszowa edycja zapadła kibicom na 
długo w pamięci. Atrakcją wieczoru były 
dwie walki o tytuł mistrzyni i mistrza 
Zbąszynia. W kategorii kobiet zmierzyły 
s ię  s ios t ry  -  Jagoda Śmierga ła  
z Magdaleną Berlińską. Po zaciętej walce 
tytuł zdobyła młodsza z sióstr - Jagoda. 
W pojedynku o tytuł najlepszego 
w kategorii old boy zmierzyli się bracia - 
Tomasz Bartczak kontra Rafał Bartczak. 
Po trzech emocjonujących rundach 
os ta teczn ie  zwyc ięży ł  Tomasz .  
Sędziami tej walki byli zgromadzeni 

w „Zbąszyniance” kibice. To oni wybrali 
zwycięzcę tego pojedynku. Zawodnik, 
który otrzymał głośniejszy aplauz został 
Mistrzem Zbąszynia. Doping kibiców 
podczas całego memoria łu był  
niesamowity. Cały dzień zawodnicy 
mog l i  l i czyć  na  Wasze  brawa 
i zagrzewające do walki okrzyki.
Jubileuszowa edycja była rekordową pod 
względem frekwencji. Do zawodów 
zgłoszonych zostało 124 zawodników, 
w walkach turniejowych walczyło aż 72 
bokserów co oznacza, że w ciągu dnia 
mogliśmy oglądać 36 walk. Spotkania 
turniejowe były poprzedzone walkami 
sparingowymi. Emocji na ringu nie 
brakowało. Pojedynki były bardzo 
zacięte, kibice mogli zobaczyć także 
bokserskie nokauty. Po każdej walce 
sędzia wręczał dyplomy, dodatkowo 
zwyc i ę z ca  s t a r c i a  o t r z ymywa ł  
pamiątkową statuetkę, natomiast 
pokonany zawodnik medal.  Spikerem 
turnieju był doskonale już znany 
zbąszyńskiej publiczności Mariusz 
Frąckowiak.
Zespół taneczny REGO zadbał o oprawę 
artystyczną imprezy. Na uczestników 
c z e k a ł  r ó w n i e ż  p o c z ę s t u n e k .  
Organizatorami wydarzenia byli: Klub 
Sportowy „Obra” Zbąszyń oraz 
Zbąszyńskie Centrum Sportu, Turystyki 
i Rekreacji.    

Tomasz Szczechowicz

III Sztafeta z „Łabędziem”
Już po raz trzeci Klub Biegacza 
działający przy TKKF Łabędź Zbąszyń 
b y ł  o r g a n i z a t o r e m  b i e g ó w  
sztafetowych, które odbywają się 
w Nowym Dworze. Bazą zawodów jest 
w i g w a m ,  n a l e ż ą c y  d o  K o ł a  
Myśliwskiego. Niezmiennie od pierwszej 
edycji, ta impreza biegowa cieszy się 
sporym zainteresowaniem biegaczy 
z całej okolicy. 
Tym razem wspólne bieganie, które jest 
swois tym pożegnaniem sezonu 
biegowego, miało miejsce w niedzielę 
20 listopada. Z ponad setki zgłoszonych 
dobrano 24 czteroosobowe drużyny. 
Należało pokonać dwie pętle po 2,5 km. 
Pierwszą zmianę najszybciej przebiegł 
Leszek Stasik z Babimostu, zawodnik 
siódmej drużyny. Niestety pałeczkę 
przekazał swojemu następcy z lekkim 
opóźnieniem, gdyż ten spóźnij się na 
miejsce zmiany. Okazało się, że wyniki 

nie są tu najważniejsze i najszybsi 
biegacze postanowili razem wbiec na 
metę. Stąd przyznano dwa pierwsze 
i dwa drugie miejsca. Na metę jako 
pierwsi wbiegli wspomniany Leszek 
Stasik z Klubu Biegowego BKB Bakcyl 
Babimost i Przemysław Fleischer z TKKF 
Łabędź Zbąszyń. Podobnie postąpili 
kończący bieg z czwartej i drugiej 
drużyny, zajmując ostatecznie drugie 
miejsce. Na metę wspólnie wbiegli 
Damian Kolecki ze Zbąszynka i Bartosz 
Guzik z Nowego Tomyśla. W pakiecie 
startowym dla uczestników był rogalik i 
duży ręcznik z logiem Klubu Biegacza 
TKKF Łabędź Zbąszyń. Na koniec 
przyszedł czas na wspólny posiłek oraz 
rozmowy przy ognisku.  Wśród 
startujących byli też mieszkańcy gmin 
sąsiednich oraz dalszych np. Sulechów, 
Poznań i Międzyrzecz. Zawody 
otrzymały dofinansowanie z Gminy 

Zbąszyń, w ramach konkursu ofert na 
organizację imprez rekreacyjnych. 
Najszybsze zespoły:
I miejsce: 7 drużyna – Maciej Sołtysik 
Zbąszyń, Patryk Sachmata Zbąszynek, 
Paweł Lechman Zbąszyń i Leszek Stasik 
Babimost. 5 drużyna – Radosław Dulat 
Przyprostynia, Zbigniew Frankowski 
Żodyń, Piotr Piwecki Kopanica 
i Przymysław Fleischer Zbąszyń. 
II miejsce: 4 drużyna – Joanna 
Marszałkiewicz, Łukasz Tobys Nądnia, 
Łukasz Łakomy Nowy Dwór i Bartosz 
Guzik Nowy Tomyśl. 2 drużyna – Emilia 
Wawrzyńska  Zbąs szyń ,  Joanna  
Młodystach Strzyżewo, Marcin Tobys 
Zbąszyń i Damian Kolecki Zbąszynek. 
W kategorii najszybsza zawodniczka 
i zawodnik wygrali Agata Świątek 
i Leszek Stasik, dla których nagrody 
w postaci kolacji w Hotelu Senator 
ufundował przedsiębiorca i biegacz 
z TKKF Zbąszyń Bartosz Fimiński 
z Nądni.       Danuta Rzepa
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N Dla stu pierwszych czytelników kalendarz Gminy Zbąszyń

Dla stu pierwszych czytelników, którzy zgłoszą się w Urzędzie Gminy (pok. nr 20) z gazetą Zbąszynianin 
lub wyciętym kuponem otrzymają kalendarz na rok 2017 wydany przez Gminę Zbąszyń.  


